
El transvasament a Santander 
fa saltar les alarmes a l’Ebre

 Els ajuntaments i consells comarcals reactiven 
el front institucional i aproven mocions en contra

 La PDE reclama als alcaldes que lideren 
l’oposició al projecte actuant com a lobby 

Els espais 
naturals de 
l’Ebre, amb 
més turistes

La nova normalitat a causa de la 
pandèmia del coronavirus ha 
provocat una allau de visitants en 
zones sensibles del Parc Natural dels 
Ports i a la barra del Trabucador.
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El nou JxCat també 
pren forma a l’Ebre

Tortosa reordenarà 
tota la zona centre
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EL PSC de les Terres de l’Ebre va emetre 
el 14 de juliol, l’endemà de la reunió del 
front institucional a Amposta, un comu-
nicat en què denunciava la “hipocresia” 
dels partits del govern de la Generalitat 
en matèria de transvasaments. Segons 
els socialistes, ERC i el PDeCAT s’oposen 
al transvasament de Santander però no 

diuen res del transvasament d’aigua de 
l’Ebre al nord de  la Conca de Barberà, 
que es promou des del mateix Govern. 
Amb un pressupost de més d’onze mi-
lions d’euros, donarà servei a uns 4.000 
habitants. A més, també lamenten l’ús 
“electoralista” de la Comissió per la Sos-
tenibilitat de les Terres de l’Ebre.  G.M.

El PSC ebrenc denuncia ‘hipocresia’

FRONT INSTITUCIONAL

El transvasament a Santander 
torna a activar el front d’alcaldes

 Els ajuntament i els consells comarcals de les 
Terres de l’Ebre ja han començat a aprovar mocions

 La PDE demana als alcaldes que actuen com a 
lobby del territori tant a Saragossa com a Madrid

El front institucional de les 
Terres de l’Ebre, que agrupa 
les alcaldies i els consells co-
marcals del territori, ha tornat 
a reactivar-se davant l’ame-
naça que suposa el nou trans-
vasament a Cantàbria. En una 
reunió celebrada a Amposta 
amb la presència de represen-
tants de la Plataforma en De-
fensa de l’Ebre (PDE), el front 
es va comprometre a portar 
als plens d’ajuntaments i con-
sells un manifest en què es 
reclama que s’apliquen les di-
rectives ambientals europees 
i la defensa del riu. Tortosa o 
el Consell Comarcal del Baix 
Ebre ja han aprovat per una-
nimitat les declaracions insti-
tucionals contra el transvasa-
ment a Santander.
Segons la PDE, la nova capta-
ció de 4,99 hectòmetres cúbics 
a la capçalera del riu, per a la 
ciutat de Santander, respon 
a interessos urbanístics i po-
lítics. La seua execució, afe-
geixen, dificulta la resolució 
dels problemes al tram final 
del riu Ebre. De fet, el porta-
veu del front i convocant de la 
trobada, l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, va reclamar la 
implicació activa dels ajunta-
ments del territori que par-
ticipen en iniciatives com la 
Taula de Consens del Delta, 
creada per fer front als proble-
mes de regressió i subsidència. 
“No té sentit que per un costat 
intentem protegir el Delta, i 
de l’altre es redueixi allò que 
volem protegir: l’aigua i els se-

diments. No tindria sentit que 
no treballem conjuntament”, 
va apuntar.
Per la seua banda, el portaveu 
de la PDE, Manolo Tomàs, va 
insistir en qupè el projecte, 
autoritzat per la CHE el 18 de 
juny i ara pendent del Consell 
de Ministres, és “innecessari” 
i un “acte greu que limita les 
possibilitats que es puguin 
solucionar els problemes de 
les Terres de l’Ebre”. “Crea 
un precedent perquè altres 
comunitats autònomes i altres 
partits demanin el mateix”, 
va advertir, tot recordant la 
“perversió” del projecte ara 
que s’està debatent  el futur 
Pla Hidrològic de la Conca de 
l’Ebre.
“Demanem a la societat civil i 
les institucions que siguen 
part activa en la defensa del 
territori per canviar aquesta 
política i demanar al govern 
central que no aprovi el trans-
vasament a Cantàbria”, va afe-
gir-hi. Segons Tomàs, és una 
“moneda de canvi” en l’apro-
vació dels pròxims pressupos-
tos generals de l’estat. Per 
això, plantegen als consistoris 
i institucions que actuen com 
a lobby de pressió i recentren 
la discussió en els problemes 
de les Terres de l’Ebre i les so-
lucions que els polítics han de 
plantejar per a la seva supervi-
vència. Per últim, va demanar 
als ajuntaments que treballin 
en la presentació d’al·lega-
cions al Pla de Conca. 

Una imatge de la reunió del front institucional, celebrada a Amposta el 13 de juliol. // CEDIDA.

L’alternativa és tornar a sortir al carrer
El portaveu  de la PDE, Manolo Tomàs, ha 
avançat que voldrien organitzar una as-
semblea per als mesos de setembre o octu-
bre. No es descarten mobilitzacions, però 
abans voldrien que el front institucional 
de les Terres de l’Ebre  fes un “treball de 
lobby” per aturar el transvasament a San-
tander. “Volem que vagin a Madrid o Sara-
gossa, que ens veiguen. És el que està fent 
tothom a Múrcia, Almeria o Alacant, que 
no paren d’anar al Ministeri”, va advertir 
durant una entrevista a Canal 21 Ebre, l’1 

de juliol passat, uns dies abans de la cele-
bració de la reunió del front institucional a 
Amposta. “Que veiguen que darrere del 
problema mediambiental de gestió de l’ai-
gua hi som persones, famílies, indústries i 
modes de vida”, va insistir-hi Tomàs. “Te-
nim una cosa molt clara: o s’activa un front 
institucional, professional i econòmic de 
les Terres de l’Ebre, que participe activa-
ment en la modificació del pla hidrològic, 
o haurem de sortir al carrer”, va assen-
yalar el portaveu de la PDE.  

Gustau Moreno / ACN
TORTOSA 

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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ERC exigeix ‘transparència i claredat’
 La diputada riberenca Norma Pujol registra 

una bateria de preguntes per escrit al govern
 Els socialistes ebrencs diuen que l’aportació a 

Cantàbria està ‘al límit’ d’un transvasament

La diputada ebrenca d’ERC, 
Norma Pujol, ha registrat di-
verses preguntes al govern 
espanyol, sobre el transvasa-
ment a Cantàbria. “Demanem 
transparència i claredat al go-
vern espanyol abans d’autorit-
zar el transvasament d’aigua 
a Santander, i per això volem 
que expliqui per escrit quins 
són els arguments mediam-
bientals amb què fonamentarà 
la seva decisió”, ha explicat. 
Pujol ha reclamat “posar tam-
bé el focus en l’actuació de la 
Confederació Hidrogràfica de 
l’Ebre (CHE), una institució 
ancorada en les velles polí-
tiques de l’aigua, que aprova 
aquest transvasament, nega 
que el Delta pateixi subsi-

dència i que no ha fet res per 
aportar més cabals d’aigua i 
transferir sediments cap a la 
desembocadura”.
A més, també pregunta al go-
vern si aquest transvasament 
és permanent, i “si compleix 
amb els objectius i principis 
que fixa la Directiva Marc de 
l’Aigua”. Segons Pujol, “aquest 
transvasament està lligat a 
interessos urbanístics en una 
zona on no hi ha problemes 
d’abastament d’aigua”, i per 
això s’han formulat preguntes 
demanant al govern que infor-
mi dels estudis que disposa so-
bre l’eficiència en la gestió del 
subministrament i distribució 
d’aigua urbana a la Conca Hi-
drogràfica del Cantàbric.
“També preguntem al govern 
si pensa que la millor protec-
ció per al Delta implica auto-
ritzar un transvasament, a la 

vegada que no s’incrementa 
el cabal ecològic del tram fi-
nal del riu i no s’implementa 
un pla de gestió i aportació de 
sediments cap a la desembo-
cadura”, ha conclòs Pujol. 
En canvi, al PSC de l’Ebre con-
fien en el criteri del Ministeri 
de Transició Ecològica. “Con-
siderem que l’aportació d’ai-
gua de Cantàbria està al límit 
del que es podria considerar 
un transvasament, atès que els 
4,99 hectòmetres proposats 
per la CHE, traduïts a volum 
de cabal en continu equivalen 
a 158 litres/segon o 0,158 me-
tres cúbics/segon. Amb aques-
ta dotació d’aigua es podrien 
regar només 250 hectàrees de 
cítrics de les 9.000 que tenim a 
l’Ebre i representa menys del 
0,5 % de l’aigua que circula 
pels canals del Delta”, deien 
en un comunicat.  

G.M.
FLIX / TORTOSA

La diputada d’ERC, Norma Pujol. //  CEDIDA.
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“Si volem ser coherents amb 
el que li reclamem ara a l’Estat 
amb el projecte d’enviament 
d’aigua de l’Ebre a Santander, 
ens cal obrir un debat sobre el 
minitransvasament a Tarra-
gona i l’enviament d’aigua a 
la Conca de Barberà”, ha afir-
mat el diputat de Catalunya 
En Comú Podem, David Cid. 
Unes declaracions que el di-
putat dels comuns va fer des-

prés que el Parlament aprovés 
una proposta per posar en 
marxa mesures urgents per 
salvaguardar el Delta, tot i que 
la resta de grups van tombar 
reclamar la reversió del mini-
transvasament a Tarragona. 
En aquest sentit, Cid va voler 
deixar clar el posicionament 
dels comuns: “Som molt crí-
tics amb el transvasament a 
Santander, però també crítics 
amb l’enviament l’aigua de 
l’Ebre a la conca de Barberà, 
on hi ha altres solucions possi-
bles, com sosté fins i tot gent 

de la zona”. De fet, l’11 de ju-
liol el president Torra i el con-
seller de Territori van ser xiu-
lats per més d’una cinquantena 
de persones, convocades a 
Santa Coloma de Queralt per 
la plataforma Volem Aigua Po-
table!, Sobirania Energètica 
Baixa Segarra i la Plataforma 
d’Afectades per la Concentra-
ció d’Aerogeneradors. Els ma-
nifestants els van mostrar el 
seu rebuig a l’arribada d’aigua 
de l’Ebre com a solució per 
donar servei als municipis 
afectats de la Baixa Segarra.    

Els comuns obren el debat sobre l’enviament 
d’aigua a Tarragona i la Conca de Barberà
G.M. / ACN
BARCELONA 

Torra amb els manifestants de la Conca de Barberà. //  ACN.
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El delegat de la Generalitat a 
les Terres de l’Ebre, Xavier 
Pallarès; la diputada jesusenca 
de Junts per Sí, Mònica Sales, i 
el director general de Ports de 
la Generalitat, l’ebrenc Joan 
Pere Gómez, són alguns dels 
actius de Junts a les Terres 
de l’Ebre que van adherir-se 
al manifest ‘Junts, per Cata-
lunya’, que donava suport a 
l’expresident de la Generali-
tat, Carles Puigdemont. “Ens 
comprometem a fer de Junts 
per Catalunya una eina trans-
versal, plural i eficaç al servei 
de la república catalana i de 
les persones. T’esperem el dia 
25 per començar a caminar 
junts. #Jotambéhiseré”, van 
escrit a Twitter. 
El 25 de juliol era el dia en què 

Puigdemont va formalitzar 
la creació del seu nou partit, 
JxCat, al marge del PDeCAT.
El portaveu de Junts per Am-
posta, Manel Masià, també va 
retuitejar el manifest. A més, 
entre les primeres signants 
també s’hi trobava la regido-
ra de Junts per l’Aldea, Irene 
Negre, que també és una de les 
cares visibles de la Crida Na-
cional per la República a les 
Terres de l’Ebre. De fet, algu-
nes veus han situat Negre a la 
futura executiva de JxCat.
Durant el mes de juliol, altres 
figures importants del PDe-
CAT a l’Ebre també van mani-
festar la seua posició, amb més 
o menys equidistància. El 2 de 
juliol, Lluís Soler va remarcar 
“l’autoritat moral” de Puigde-
mont, i va defensar que caldria 
trobar “un punt d’equilibri” 
per evitar el trencament de 
l’espai postconvergent. Segons 

l’alcalde de Deltebre, Puigde-
mont no és “ni la solució ni el 
problema” per trobar l’encaix 
del PDeCAT amb Junts per 
Catalunya. De fet, va dir que 
Puigdemont hauria d’estar per 
damunt de les disputes inter-
nes. Soler, que forma part de 
l’executiva nacional del PDe-
CAT, admetia la fragilitat de 
les negociacions, i va demanar 
que el debat fos “ideològic”, i 
no tant de caràcter “orgànic”.
Per la seua banda, el secretari 
d’organització del PDeCAT i 
exalcalde de Tortosa, Ferran 
Bel, va dir el mateix 2 de juliol 
que Puigdemont no era el pro-
blema, però sí “una part del 
seu entorn”. Tot i que el dipu-
tat no ho donava tot per per-
dut, Bel també va dir a Cata-
lunya Ràdio que no descartava 
que a les eleccions puguen 
concórrer el PDeCAT i JxCat 
com a forces diferents. 

G.M.
TORTOSA

JxCat ja camina sense el PDeCAT
 Puigdemont consuma la creació del nou partit, 

que presenta com el ‘corrent central del país’
 L’alcalde de Gandesa, Carles Luz, entre els 

favorits per a la nova executiva de JxCat

El nou partit de Carles Puig-
demont ja ha començat a ca-
minar, i des de l’executiva del 
PDeCAT donen per consu-
mada l’escissió i recelen de la 
fundació de JxCat. Així, tot 
i que Puigdemont, va defen-
sar que el seu nou partit siga 
“el corrent central del país”, 
i no una “eina sectària ni ex-
cloent”, afirmen que la seua 
promesa de “ser inclusius” 
no s’ajusta a la realitat. L’ex-
president de la Generalitat va 
intervenir de manera telemà-
tica a l’acte polític de l’inici del 
congrés fundacional de JxCat, 
que va començar el 25 de juliol 
i s’allargarà fins al 3 d’octubre 
de manera virtual.
L’equip de David Bonvehí, 

el sector oficialista del PDe-
CAT, critica que l’expresident 
del haja tirat endavant el seu 
partit, malgrat que encara es 
mantenien certes converses 
per buscar un acord ‘in extre-
mis’ amb JxCat. Els dirigents 
arrenglerats amb Bonvehí 
eren Marc Solsona, Marc Cas-
tells, Montserrat Candini i el 
tortosí Ferran Bel. Després 
de la fundació de JxCat, creu-
en que l’entesa és ara “més 
lluny”, principalment pel mo-
del ideològic del nou partit.
Per la seva banda, el sector 
crític del PDeCAT se centra ja 
en la “nova eina” de JxCat. De 
fet, els afins a Puigdemont re-
baixen la importància que pu-
guen tenir l’agenda i les passes 
que intentin marcar Bonvehí 
i la seua direcció “segresta-
da”. Formen part d’este sector 
Míriam Nogueras -vicepresi-

denta del PDeCAT-, Lourdes 
Ciuró, l’ebrenc Joan Pere Gó-
mez, Francina Vila i Montse 
Morante.
La militància de JxCat esco-
llirà la direcció del nou partit 
en una votació del 7 al 9 
d’agost. Tot apunta que Puig-
demont i Jordi Sànchez en se-
ran les cares més visibles, com 
a president i secretari general, 
respectivament. A més, Puig-
demont vol una direcció que 
ajude a implementar el nou 
partit al territori. Per això, té 
la intenció de nodrir l’executi-
va d’alcaldes i alcaldesses de 
JxCat. Entre els noms que han 
sonat hi ha l’alcalde de Gande-
sa, Carles Luz. Tot i així, du-
rant una entrevista a Canal 21 
Ebre, el 3 de juliol, Luz encara 
confiava en  aconseguir una 
entesa entre Junts i el PDe-
CAT abans del 25 de juliol. 

G.M. / ACN
BARCELONA

Puigdemont a l’acte de fundació de JxCat. // ACN.

LA REORDENACIÓ DE L’ESPAI POSTCONVERGENT

Xavier Pallarès, Mònica Sales, Joan Pere Gómez, 
Manel Masià i Irene Negre, amb Puigdemont

Un moment del congrés de JxCat, el 25 de juliol. // ACN.

 El delegat del Govern, la diputada jesusenca i el 
director general de Ports s’adhereixen al manifest

 També se sumen al document el regidor de 
Junts per Amposta i la regidora de l’Aldea

 POLÍTICA
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El Constitucional manté Forcadell a la presó
 L’alt tribunal creu que no hi ha prou motius 

per excarcerar l’expresident del Parlament
 El Suprem també li revoca el 100.2 i la xertolina 

diu que ‘no podia esperar justícia, sinó venjança’

El ple del Tribunal Consti-
tucional ha acordat per una-
nimitat denegar la suspensió 
de l’execució de la pena d’11 
anys i mig de presó imposada 
pel Tribunal Suprem a l’ex-
presidenta del Parlament, la 
xertolina Carme Forcadell, 
per sedició. La interlocutòria 
explica amb caràcter general 
la doctrina del Tribunal Cons-
titucional per a aquests casos, 
i recorda que estableixen el lí-
mit inferior de les penes greus 
en cinc anys. En el cas de For-
cadell és més del doble i, per 
tant, considera que no hi ha 
prou motius per excarcerar-la. 
A més, el tribunal diu que el 
risc de contraure el coronavi-
rus l’han de valorar les autori-

tats sanitàries i el Suprem
A banda, el Tribunal Suprem 
decidirà sobre l’aplicació del 
100.2 als presos independen-
tistes i ha revocat el que va 
atorgar la junta de tractament 
de la presó de Mas d’Enric a 
l’expresidenta del Parlament, 
També estableix que els re-
cursos del fiscal suspendran 
automàticament els permisos. 
Segons el Suprem, ha de ser el 
tribunal que va emetre la sen-
tència de l’1-O el que ha de re-
soldre els recursos.
Per tot plegat, Forcadell va 
assegurar a través del seu 
compte de Twitter que no està 
sorpresa per la decisió del 
Tribunal Suprem. Forcadell 
va recordar que la competèn-
cia sobre el 100.2 és de l’ Au-
diència provincial, però que 
el Suprem l’assumeix per po-
der revocar-li el 100.2. Segons 

Forcadell, del Suprem no pot 
esperar justícia, sinó venjança.
Per la seua banda, la conselle-
ra de Justícia, Ester Capella, 
va  apel·lar des de Corbera 
d’Ebre a les “raons de dret i no 
a les raons d’Estat” per justifi-
car la decisió de les juntes de 
tractament de les presons a 
l’hora de concedir el tercer 
grau als presos polítics i ha re-
iterat que els empresonats s’hi 
poden acollir, com en el cas 
del 100.2, perquè aquests me-
canismes estan previstos en la 
Llei orgànica general peniten-
ciaria i en el reglament peni-
tenciari. “El tercer grau no és 
la llibertat, sinó una manera 
de complir la sentència”, ha 
assegurat. Capella ha demanat 
l’amnistia i ha insistit que els 
líders polítics empresonats no 
tenen “ni més ni menys drets” 
que la resta de ciutadans.  

ACN / G.M.
XERTA

Carme Forcadell, en una imatge d’arxiu. //  ACN.

La portaveu de Junts per Ca-
talunya al Congrés dels Dipu-
tats, Laura Borràs, va haver 
d’anar a declarar com a inves-
tigada al Tribunal Suprem el 
22 de juliol passat. El Suprem 
està investigant Borràs per 
frau a l’administració, malver-
sació i falsedat documental, 
pel presumpte fraccionament 
de contracte en la seva etapa 
com a directora de la Institu-

ció de les Lletres Catalanes. El 
divendres 17 de juliol, des de 
Tortosa, Borràs reiterava que 
disposa d’informes policials i 
administratius que conclouen 
que no ha comès cap delicte.
Borràs tam´be va afirmar que 
ha pogut comprovar que a 
Espanya “no existeix la pre-
sumpció d’innocència”.
Borràs va visitar les Terres de 
l’Ebre per presentar, primer a 
Tortosa i després a Amposta, 
el seu darrer llibre, “El poder 
transformador de la lectura” 
en què la diputada de Junts 

reivindica el plaer de llegir i el 
paper dels autors clàssics en 
tots els temps. 
La diputada jesusenca de 
Junts per Catalunya al Parla-
ment, Mònica Sales, amb l’es-
criptor Jesús Maria Tibau, 
van ser els encarregats de pre-
sentar Borràs i el seu últim lli-
bre en un acte celebrat al Mu-
seu de Tortosa.    

Borràs: ‘Continuo reividincant la correcta 
gestió a la Institució de les Lletres Catalanes’
Cinta Bonet
TORTOSA

Laura Borràs, durant l’atenció a la premsa. //  C21.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Tota la veritat sobre el Castor
 La Mesa del Senat admet a tràmit la sol·licitud 

per crear una comissió d’investigació del projecte
 L’Esquerra Confederal promou la iniciativa, amb 

el suport d’ERC-EH Bildu i Junts per Catalunya

La Mesa del Senat ha admès a 
tràmit la sol·licitud de creació 
d’una comissió d’investigació 
del magatzem subterrani de 
gas Castor. L’han demanat 25 
senadors de diferents grups. 
El senador Carles Mulet, del 
Grup de l’Esquerra Confede-
ral, ha indicat que espera que 
“aquesta vegada, sense dis-
solucions de les cambres pel 
mig, la majoria progressista 
del Senat propiciï que en els 
pròxims mesos es puguin in-
vestigar i esclarir els fets que, 
a més de demostrar la perillo-
sitat del Castor, han constatat 
una nefasta gestió administra-
tiva d’aquest tipus de contrac-
tes”. La iniciativa, promoguda 
per l’Esquerra Confederal, que 

inclou En Comú Podem, va ser 
signada també per ERC-EH 
Bildu i Junts per Catalunya, 
arran de la negativa de PSOE, 
PP i VOX a què la comissió es 
portés a terme al Congrés de 
Diputats. 
En este sentit, lla senadora 
republicana Sara Bailac va 
manifestar que “PP i PSOE no 
han tingut mai cap voluntat 
política d’esclarir els fets, ni  
tampoc de depurar responsa-
bilitats, perquè tots dos s’han 
tapat mútuament les vergon-
yes de l’escàndol del Castor”.
Segons Bailac “fins ara, ni els 
governants de PP i PSOE, ni 
tampoc els que van fer nego-
ci a cop de BOE, han assumit 
cap responsabilitat d’aquest 
nyap ple d’irregularitats, te-
rratrèmols i un sobrecost 
desmesurat, que han volgut 
fer recaure en les butxaques 

dels consumidors de gas”. La 
senadora republicana va exi-
gir “acabar amb l’opacitat del 
projecte Castor”, a la vegada 
que va destacar “la necessitat 
de la comissió per oferir in-
formació i transparència dels 
fets a la ciutadania, així com 
investigar les responsabilitats 
polítiques, econòmiques i tèc-
niques de les actuacions que 
s’han portat a terme”.
Finalment, Bailac va recordar 
que ERC ha impulsat  la crea-
ció de la comissió d’investiga-
ció del Castor que s’ha portat  
a terme durant aquesta legis-
latura al Parlament de Cata-
lunya; i que des de l’any 2013 
han registrat a les Corts Es-
panyoles, de manera reitera-
da, la petició la creació d’una 
comissió d’investigació per es-
clarir els fets i investigar-ne 
les responsabilitats.  

Redacció
MADRID

Sara Bailac durant la presentació de la iniciativa. //  CEDIDA.

L’acusació popular en el cas 
dels terratrèmols causats per 
les injeccions de gas del pro-
jecte Castor, exercida per 
l’Associació Nacional Arca 
Ibérica, demana set anys de 
presó per als dos directius 
de l’exconcessionària Escal 
UGS encausats. En l’escrit que 
sol·licita al jutjat número 4 de 
Vinaròs l’obertura de judici 
oraL, atribueix al president 

Recaredo del Potro i el conse-
ller delegat José Luis Martínez 
Dalmau, així com a la mateixa 
societat Escal UGS, un delicte 
contra els recursos naturals 
i el medi ambient “amb risc 
greu de perjudici per a la sa-
lut de les persones i greu risc 
de deteriorament irreversible 
o catastròfic”. Els retreu que 
van desoir reiteradament les 
diverses advertències de risc 
sísmic. L’escrit d’Arca Ibérica 
repassa tots els informes i ad-
vertències documentades de 
risc sísmic a disposició de la 

mateixa empresa, que els ha-
via encarregat, entre d’altres, 
a l’Institut del Petroli Francès 
o la consultora Gaffney Cline 
and Associates. Recorda tam-
bé que, arran d’una al·legació 
de l’Observatori de l’Ebre in-
formant que es tractava d’una 
activitat potencialment gene-
radora de terratrèmols, van 
fer instal·lar dos sismògrafs a 
Alcanar i Alcalà de Xivert per 
monitoritzar els moviments 
sísmics durant les injeccions.
Malgrat això, l’activitat d’in-
jecció de gas al magatzem ini-

ciada a principis de juny de 
2013 va acabar generant, a 
partir de principis de setem-
bre, una onada sísmica de més 
d’un miler de terratrèmols, 
dels quals una quinzena es van 
poder percebre no només a la 
costa de l’Ebre i de Castelló, 
sinó que en el cas del de major 
magnitud, 4,3 graus a l’escala 
de Richter, va arribar a ser 
sentit a Barcelona i València. 
Es tracta de sismes d’intensi-
tat II i III que, segons l’acusa-
ció popular van generar “una 
situació de greu risc per a la 

salut i seguretat de les perso-
nes i greu perjudici per a 
l’equilibri dels sistemes natu-
rals”. El govern espanyol va 
acabar tancant les instal·la-
cions el 26 de setembre de 
2013, arran de la crisi sísmica. 
El projecte Castor, de fet, mai 
va passar de funcionar en pe-
ríode de proves. Escal UGS 
només hi va poder arribar a 
injectar al voltant de 100 hec-
tòmetres cúbics de gas al 
subsòl dels 1.900 en total que, 
segons les seves teories, podia 
arribar a emmagatzemar.    

L’acusació popular demana set anys 
de presó per als dos directius del Castor
Redacció / ACN
VINARÒS
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“La càrrega vírica als centres comer-
cials era superior a la del centre Mas-
denverge Actiu”. Amb aquestes con-
tundents declaracions, l’alcalde de 
Masdenverge, René Gonel, de Junts 
per Catalunya, va replicar les dos regi-
dores d’Esquerra que han impugnat 
el ple de l’Ajuntament perquè no se’ls 

va permetre participar-hi de manera 
telemàtica durant el confinament. 
Gonel ha assegurat que va oferir la 
possibilitat d’ajornar el ple, però que 
les regidores republicanes no ho veien 
bé. Finalment, el ple es va celebrar al 
centre Masdenverge Actiu amb les 
habituals mesures de seguretat i hi-

giene, però les dos regidores d’Esque-
rra no van assistir-hi. “I resulta xocant 
que ens l’hem trobat a diferents cen-
tres comercials, a tres de diferents, on 
la càrrega vírica que hi havia és molt 
superior a la que hi havia al centre 
Masdenverge Actiu en el moment del 
ple”, va rematar l’alcalde.   G.M.

Polèmica a Masdenverge per la impugnació d’un ple

La decepció de la intel·ligència
FA UNS MESOS vaig escoltar 
una entrevista a la ràdio a una 
científica (no recordo el nom), 
experta en el funcionament 
de la vida. Parlaven sobre el 
descobriment d’exoplanetes i 
la possibilitat que hi hagi vida 
i, concretament, vida intel·li-
gent. La científica va fer una 
observació interessant que fa 
pensar. Els humans hem donat 
per sobreentès que la cúspide 
de l’evolució és l’existència 
d’éssers intel·ligents (som una 
mica vanitosos, nosaltres). La 
científica ho va posar en dub-
te. L’objectiu de tota espècie és 
la supervivència, i tot sembla 
indicar que la nostra espècie, 
si no canviem de forma radical 
el nostre comportament, pro-
vocarà la pròpia extinció en un 
temps rècord, gràcies en gran 
part a la nostra intel·ligència, 
mentre que altres formes de 
vida, com ara els insectes a qui 
tant menyspreem, s’adapten 

a totes les condicions de vida 
amb gran èxit. Per tant, la in-
tel·ligència no cal que sigui 
“l’objectiu” evolutiu en altres 
planetes, com segurament 
tampoc ho sigui al nostre, que 
ens haurà patit durant un breu 
lapse de milions d’anys.

A LA INTEL·LIGÈNCIA, a 
la cultura, li atorguem llorers 
sovint de forma gratuïta, quan 
s’ha demostrat que gent in-
tel·ligent i de gran cultura ha 
estat capaç de monstruositats 
gegantines, tant a nivell indi-
vidual com col·lectiu. A més, la 
persona intel·ligent sovint no 
prospera, i contempla com un 
altre tipus de persona li passa 

al davant i triomfa en aquesta 
societat que hem creat, amb 
tota classe d’estratagemes, 
trucs, cops de colze i punyala-
des a l’esquena: l’espavilat.

EP! M’AGRADA la cultura, 
la valoro a les persones que 
m’envolten, però pesa més a la 
meva balança la bondat. Com 
diu un personatge d’Incerta 
Glòria, de Joan Sales, comu-
nista desencantat, les perso-
nes no ens hauríem d’unir per 
les idees, sinó pels sentiments.

AMB LA CRISI de la covid-19 
presenciem per enèsima vega-
da el mal funcionament de la 
nostra intel·ligent societat. Els 

governs, tots, estan desbordats 
i actuen amb improvisació, in-
decisió i manca de lideratge. 
No voldria estar al seu lloc, 
no m’afegeixo a aquest esport 
tan nostre d’atonyinar gratuï-
tament tothom qui governa 
des de la barra d’un bar o de 
Twitter. Han de posar en una 
balança les necessitats sa-
nitàries i les econòmiques, i 
estic segur que les pressions 
que reben a favor de les se-
gones són immenses. Envien 
informacions contradictòries, 
faciliten mitges veritats o mit-
ges mentides, amb un to pa-
ternalista a la ciutadania, per 
al nostre bé, i es barallen per 
les molles d’un país per vés a 
saber quins interessos electo-
rals. I la ciutadania no dóna 
massa bon exemple tampoc i, 
de facto, acceptem aquest rol 
paternalista. Aquest cap de 
setmana s’havia demanat no 
sortir de Barcelona, amb un 

resultat insignificant. La gent, 
egoista, mira pels seus propis 
interessos i, lamentablement, 
només respon massivament 
sota l’amenaça d’un càstig, i 
ens hem de fer responsables 
també de les conseqüències. 
No ens vam posar el cinturó al 
cotxe fins que fou obligatori, i 
el mateix va passar amb el casc 
de la moto, i mil coses més. 
Demanar quelcom a la ciuta-
dania és d’una innocència, o 
d’una feblesa, que ara mateix 
no ens podem permetre. 

TOT PLEGAT resulta decebe-
dor. Però encara ens resta la 
música de Bach, o les paraules 
de Gerard Vergés.  

JESÚS TIBAU

ESCRIPTOR

L’epíleg de la legislatura
UNA DÈCADA després de 
la sentència de l’Estatut, Ca-
talunya continua en el labe-
rint de com fer efectiu l’anhel 
d’autodeterminació i l’Estat 
espanyol segueix sense de-
fallir en la judicialització i la 
repressió política. Una situa-
ció d’atzucac en la que s’ha 
d’afrontar la reconstrucció 
econòmica post Covid-19, unes 
noves eleccions catalanes i la 
feblesa d’un govern de coali-
ció del PSOE i Unides Podem 
que no s’atreveix a donar una 
resposta política al problema 
espanyol.   

UNES ELECCIONS per di-
rimir l’hegemonia dintre de 
l’independentisme i resoldre 
qui ocupa la centralitat en la 
política catalana. Una disputa 
electoral que aquest cop ha 
sigut el Tribunal Suprem qui, 

posant data a la vista sobre el 
recurs per la inhabilitació de 
Quim Torra, s’ha immiscuït 
en el terreny de joc dels plans 
del president de la Generali-
tat. Uns comicis que tornaran 
a comptar si l’independen-
tisme és capaç de superar el 
50% dels vots, que reordenarà 
el mapa de partits català i que 
donarà lloc a reeditar una ma-
joria parlamentària indepen-
dentista o a noves aliances 
d’esquerres o de la sociover-
gència –que mai ha desapare-
gut del tot– com a la Diputació 
de Barcelona. Les enquestes 
apunten a un embat entre 

ERC i el PSC en la pugna per 
ser la força més votada, una 
equació, però, en la que sem-
pre cal tenir en compte a Car-
les Puigdemont i l’instrument 
polític amb el que es presenti. 

EN AQUEST sentit, la des-
feta electoral de Ciutadans a 
les darreres eleccions esta-
tals deixa als taronja en molt 
mala posició per reeditar la 
victòria que van aconseguir 
en les eleccions catalanes del 
21-D imposades per l’aplica-
ció de l’article 155. En l’actual 
conjuntura és el PSC qui aspi-
ra a aglutinar el vot que fuig 

de l’espai de Ciutadans i si-
tuar-se com un dels aspirants 
a la victòria.  Sigui com sigui, 
el nou Parlament i el nou Go-
vern que sorgeixin de les ur-
nes hauran de donar resposta 
a les conseqüències de la crisi 
econòmica i social agreujada 
per la pandèmia del corona-
virus. Una resposta a l’altura 
per contribuir a revertir les 
desigualtats, la pobresa i l’ex-
clusió social. 

AMB L’ARRIBADA de la cri-
si del coronavirus el president 
espanyol, Pedro Sánchez, va 
tornar a fer un gir, centralit-
zant les competències en un 
comandament únic, militarit-
zant part de la resposta a la 
crisi sanitària i arraconant el 
diàleg. Un govern de coalició 
que no ha fet passos efectius 
per tombar l’arquitectura re-

pressiva, social i laboral, crea-
da per el PP. Un govern del 
PSOE i Unides Podem que no 
s’ha atrevit a derogar la “ley 
Mordaza” ni la reforma labo-
ral. Amb aquesta situació la 
via del diàleg, de la negociació 
i de les urnes no serà fàcil ni 
donarà resultats immediats, 
però si el PSOE –i Unides Po-
dem– tornen a fallar llavors la 
via del “Ho tornarem a fer”, de 
la desobediència civil, s’obrirà 
pas per a millorar les condi-
cions de vida de la gent i per 
aconseguir l’objectiu de la Re-
pública. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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12,5 milions d’euros és la 
quantitat que destinarà a 
les Terres de l’Ebre el go-
vern de la Generalitat, a 
través del nou Pla Únic 
d’Obres i Serveis de Cata-
lunya (PUOSC). La conse-
llera de Presidència, Meri-

txell Budó, va presentar 
des de Prat de Comte el 
pla per al període 2020-
2024, i va concretar que 
permetrà finançar 123 ac-
tuacions en els 52 munici-
pis, una EMD i els quatre 
consells comarcals.  
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EDITORIAL

Les noves amenaces de transvasaments
ELS AJUNTAMENTS i els consells comarcals de les 
Terres de l’Ebre han tornat a activar el front institu-
cional en contra dels transvasaments, després que la 
Plataforma en Defensa de l’Ebre (PDE) alertés fa unes 
setmanes de l’aprovació imminent d’una transferèn-
cia de 4,99 hectòmetres cúbics a Santander. Este nou 
projecte de transvasament, el segon a Cantàbria, po-
drà ser aprovat directament pel Consell de Ministres 
perquè el límit legal és de 5 metres cúbics per segon. 
La PDE adverteix que este transvasament està motivat 
per interessos urbanístics, perquè puga tirar endavant 
el creixement projectat a la ciutat càntabra; però que 
és un precedent preocupant, ja que després vindran 
més minitransvasaments per desviar l’aigua de l’Ebre 

fins a Múrcia, Barcelona i Castelló. El portaveu Mano-
lo Tomàs avisa que allò que no van aconseguir amb el 
gran transvasament del PHN, que era transferir cabals 
de l’Ebre cap a altres conques suposadament defici-
tàries, ara ho estan fent a poc a poc. Així, creu que des-
prés del transvasament a Santander hi haurà el projec-
te Jalón-Duero a Múrcia, així com l’enviament d’aigua 
del canal Segarra-Garrigues a l’àrea metroplitana de 
Barcelona, i amb el canal Xerta-Sénia fins a Castelló.
De moment, aquí hi ha una certa unanimitat a l’hora de 
rebutjar, des de l’àmbit polític, este transvasament a 
Santander. Però els retrets no han trigat en aparèixer. 
Per exemple, el 23 de juliol, al ple Tortosa, tots els 
grups van aprovar una declaració institucional que ha-

via arribat al ple a proposta de l’alcaldessa, després de 
la reunió del front institucional celebrada a Amposta. 
Tot i la unanimitat, els grups polítics no van poder evi-
tar alguns retrets. Els més contundents van ser els de 
la CUP cap als socialistes i Podem, per voler autoritzar 
el transvasament a Cantàbria a canvi d’aconseguir el 
suport al nou pressupost de l’Estat. Però també cap a 
Junts i ERC, per l’arribada d’aigua del transvasament a 
Tarragona cap al nord de la Conca de Barberà. També 
es van escoltar retrets semblants al ple del Consell Co-
marcal del Baix Ebre. Unes acusacions entrecreuades 
que demostren que, en públic o en privat, molts dels 
partits pensen en prendre l’aigua de l’Ebre. Als polítics 
del territori potser se’ls comença a girar feina... 

Diàleg gens, repressió tota i aquí no passa res
CARLOS LESMES, president 
del Tribunal Suprem, afirma 
que entre Catalunya i Espanya 
hi ha un problema polític que 
s’hauria de resoldre entre els 
polítics. No té en compte que 
el conflicte polític va explotar 
quan el Tribunal Constitucio-
nal (TC) va anul·lar 14 articles 
de l’Estatut aprovats pel Par-
lament de Barcelona, les Corts 
de Madrid i referendat pel po-
ble de Catalunya, tot d’acord 
amb les lleis vigents. Per una 
baralla entre PP i PSOE i per 
arravatar-se el poder, va in-
terposar recurs i de l’Estatut 
aprovat pel poble, complint 
tots els requisits de llei, els 
jutges polititzats en declara-
ren inconstitucionals alguns 
d’ells. I així nasqué el proble-
ma i el govern empresonat .

LA PRIMERA pregunta al re-
ferent és: com el TC pot can-
viar allò que ha estat aprovat 
i referendat pel poble dins la 
llei, complint tots els requisits 
marcats per la Constitució? I 
la segona: com articles decla-
rats inconstitucionals no ho 
han estat per altres comuni-
tats autònomes, quan foren 
copiats paraula per paraula als 
seus respectius estatuts? A qui 

serveixen o haurien de servir 
les lleis, al poble o a interessos 
determinats? La contesta és 
clara: la inconstitucionalitat 
existeix per Catalunya però 
no per les altres comunitat. La 
llei s’ha d’aplicar per tots els 
ciutadans de la mateixa mane-
ra però per uns s’aplica d’una 
forma i per altres d’una altra.

ELS JUTGES de les més al-
tes magistratures molts cops 
l’apliquen segons la conve-
niència, com bufa el vent o al 
servei d’uns interessos con-
crets. Aplicar-la contra Ca-
talunya els resulta fàcil i, si 
cal, xafen les seves pròpies 
normes o les canvien sobre la 
marxa i aquí no passa res. I a 
més apliquen els “tempus” se-
gons el seu gust, al marge de 
qualsevol altra circumstància. 
Els més alts magistrats són 
humans i com a tal es poden 
equivocar. I per això poden 
anar a favor d’uns i en contra 

dels altres, com s’aplicava en 
temps del general Franco. No 
és gens d’estranyar aquesta ac-
titud quan no es canviaren els 
jutges, en passar de la dictadu-
ra a la democràcia. Els jutges 
foren els mateixos sense de-
manar-los cap responsabilitat 
per les suposades o irrefuta-
bles irregularitats comeses, 
igual que als comandaments 
de la guàrdia civil, l’exèrcit i 
els ministres de l’anterior rè-
gim.

A MÉS, Franco va restablir la 
monarquia sense consultar el 
poble perquè havia guanyat 
una guerra com a conseqüèn-
cia d’un cop d’estat de milions 
de morts, amb l’ajuda dels dos 
dictadors feixistes més san-
guinaris de la II Guerra Mun-
dial, Hitler i Mussolini. I així 
hem vist passejar-se assassins 
confessats com Billy el Niño 
o policies com Villarejo, entre 
molts altres. I això, encara avui 

succeeix com un fet normal i 
tenim un exemple concret; el 
VAR s’ha equivocat durant els 
darrers partits de futbol, per-
judicant a uns quants i afavo-
rint un equip en concret i aquí 
no passa res. Sobre la monar-
quia, tothom sabia i s’havien 
publicat llibres al referent que 
el rei Joan Carles rebia comis-
sions, tenia “una novia en cada 
puerto”, fills naturals i diners 
a paradisos fiscals però com 
era el rei, aquí no passa res.

O QUEDAVEN clares les 
irregularitats comeses pels 
bancs en contra de milers de 
ciutadans que en signar una 
hipoteca se’ls permetia clàu-
sules abusives i han hagut de 
ser els tribunals europeus els 
que faran retrocedir milions 
d’euros cobrats il·lícitament. I 
també succeeix amb portes gi-
ratòries com a premi de grans 
empreses com Iberdrola; aca-
ba d’admetre al seu consell 
a l’exdirector del CNI, Sanz 
Roldán, nombrat guàrdia civil 
honorari, responsable de l’es-
pionatge telefònic del presi-
dent Torrent, entre altres.

UNS SÓN UNS i altres són 
els altres, i així a la família del 

president Pujol se la pot acu-
sar d’organització criminal 
sis anys després per desviar 
l’atenció i altres poden pas-
sejar-se pel carrer amb total 
impunitat, potser amb càrrecs 
més significats. I ara ho tenim 
amb el presos polítics acusats 
per un procés que des del món 
demanen la seva excarceració 
i aquí se’ls pretén negar sortir 
de la presó pel tercer grau com 
a la Presidenta Forcadell. I per 
revenja tindran la possibilitat 
de no deixar sortir a cap dels 
presos condemnats per raons 
polítiques i mai per raons ju-
dicials.

DIALOGAR per solucionar 
els problemes, no cal. Uns ma-
nen i els altres han d’obeir, pa-
gar i callar. Revenja i repres-
sió, sí que en cal. Els tribunals 
europeus demanen l’excarce-
ració i els presos polítics han 
desobeït per la politització 
dels jutges espanyols; per re-
venja engarjolen els que no 
pensen com ells i són adversa-
ris polítics. La llei és una cosa i 
la política una altra. I a Espan-
ya tot es barreja i sempre a fa-
vor d’uns i en contra d’altres. 
Fins quan, senyors jutges, 
aquesta Espanya inviolable? 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA
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Octavi Ruiz, una vida dedicada a La Lira

Entre l’estètica i l’ètica

AQUEST ANY 2020 és un any 
de canvis a La Lira Ampostina. 
No només per la situació pro-
vocada per la pandèmia de la 
COVID-19, sinó perquè qui ha 
estat director de la banda i de 
l’escola de música de la Societat 
es jubila, després de 39 anys al 
capdavant d’aquest gran projec-
te, Octavi Ruiz Gisbert.

OCTAVI RUIZ arribava a La 
Lira Ampostina l’any 1981, als 
25 anys, per fer-se càrrec de l’es-
cola de música i de la banda de 
l’entitat. En aquells temps era 
habitual la figura del mestre-di-
rector, una persona que s’enca-
rregava de formar els anome-
nats “educands” i de dirigir la 
banda. De fet, els propis estatuts 
de La Lira encara donen per fet 
que això sigui així. Deixeble de 
grans músics, entre altres Fran-
cesc Casanovas, Juli Pañella o 
Antoni Ros Marbà, també ha 
estat director de la banda mu-
nicipal de música de Tortosa i 

professor del conservatori de la 
mateixa localitat. La seva labor 
capdavant de l’escola de músi-
ca ha permès modernitzar-la 
al llarg dels anys, fins assolir la 
concessió del grau professional 
de música a La Lira Ampostina, 
esdevenint l’únic conservatori 
privat de música de la província 
de Tarragona. Aquest 2020 s’ha 
graduat la primera promoció de 
titulats en grau professional de 
música. En el camp de la docèn-
cia, la seva aula de clarinet ha 
proporcionat músics amb ca-
rreres exitoses, i é reconeguda 
arreu del territori.

LA BANDA de música La Lira 
Ampostina, banda simfònica 

referent a Catalunya i admirada 
al País Valencià, ha aconseguit 
grans èxits amb Octavi Ruiz. A 
finals dels 80 començava una 
trajectòria ascendent, amb l’es-
trena a Amposta de Belmon-
te, ballet de Carles Santos, de 
la qual després es gravaria la 
música per acompanyar les re-
presentacions del ballet sense 
música en directe, i que seria 
representat també al festival 
Grec de Barcelona l’any 1989. 
L’any 1992 La Lira Ampostina 
actuava a la cerimònia inaugu-
ral dels Jocs Olímpics de Barce-
lona 1992, havent gravat també 
la música que sonava a l’Estadi 
Olímpic. L’any 1993 la banda 
actuava al Palau Sant Jordi, 

ple de gom a gom, en el marc 
del concert-homenatge dels 
30 anys d’Al Vent, del cantau-
tor Raimon. Al llarg dels anys 
la banda de música ha actuat 
en auditoris en diferents llocs 
d’Espanya i de Catalunya, com 
el Palau de la Música, l’Audi-
tori o el Palau de la Música de 
València. També ha visitat di-
ferents països, duent el nom de 
La Lira i d’Amposta a l’estran-
ger. La discografia de La Lira, 
sota la batuta d’Octavi Ruiz, es 
compon de 6 discos de temàtica 
diversa. L’any 2007 la banda de 
música aconsegueix un primer 
premi al XXXVI Certamen In-
ternacional de Bandes de Músi-
ca Vila d’Altea, sent la primera 
banda de música catalana que 
hi participa, i aconseguint tam-
bé la professora de violoncel de 
l’escola, Nai Martínez, el premi 
a la millor solista. La Lira ha 
participat en diferents especta-
cles, dels quals els darrers anys 
és destacable Contr@band@, 

espectacle conjunt amb l’Esbart 
Sant Martí de Barcelona, repre-
sentat a Amposta, Barcelona, 
Olot i a la Fira Mediterrània de 
Manresa, fira a la qual també 
ha actuat conjuntament amb 
Quico el Célio, lo Noi i el Mut 
de Ferreries. El 2012, Òmnium 
Cultural Terres de l’Ebre atorga 
el premi Grifonet d’Or a Octavi 
Ruiz. L’any 2016, amb motiu del 
Centenari de La Lira Amposti-
na, Octavi Ruiz va rebre la me-
dalla d’or de La Lira Ampostina, 
per la seva gran labor i per la 
seva estima a la Societat.

SÓN GAIREBÉ 40 anys dedi-
cats a La Lira Ampostina, a més 
dels anys que va ajudar a la seva 
evolució com alumne i músic. 
Representa una etapa de gran 
creixement i de grans èxits per 
a la Societat, podent afirmar 
que probablement ha estat el 
director més important que ha 
tingut La Lira Ampostina. 

MANEL ZAERA

PRESIDENT DE 

LA LIRA AMPOSTINA

AMB L’ENTRADA a presó de 
Fèlix Millet, Jordi Montull i Da-
niel Osácar es compleix la pri-
mera part de la sentència d’un 
dels casos de corrupció política 
i financera més vergonyants i 
escandalosos a casa nostra. Ara 
falta la segona part.

EL PASSAT 21 de maig el Par-
lament de Catalunya feia una 
declaració que tingué la virtut 
de ser, com poques vegades, 
unànime. Totes les formacions 
van donar suport a una declara-
ció institucional impulsada per 
Catalunya en Comú-Podem de 
rebuig a “l’espoli” de Conver-
gència Democràtica de Catalun-
ya en motiu de la sentència del 
“cas Palau”. La declaració apro-
vada amb unanimitat i llegida al 
ple “rebutja amb contundència 
els fets condemnats i exigeix 
CDC el ràpid retorn dels 6,6 
milions d’euros espoliats a les 
arques públiques”. “El poble de 
Catalunya mereix una demo-
cràcia allunyada de tota sospita” 
afegeix el text.

ESTÀ BÉ que el nostre Parla-
ment digui això, cal que ho faci, 
queda bé i dona bona imatge, 
però, alguns ens preguntem: 
n’hi ha prou? La sentència del 
“cas Palau” parla d’un delicte 
continuat – deu anys- i no d’un 

fet aïllat, la sentència ratifica 
també una manera de fer i ac-
tuar (modus operandi) que ha 
perjudicat greument la ciuta-
dania i aquest perjudici no fa 
referència només a l’espoli dels 
diners a les arques públiques, 
sinó també a les condicions, 
qualitat i garanties de les obres 
públiques afectades i al trenca-
ment de “les regles del joc” en 
el concurs de licitació de l’obra 
pública. És per això que, des del 
meu punt de vista, no n’hi ha 
prou que CDC torni els diners, 
aquests 6,6 milions d’euros, (una 
xifra que, vist els fets i la grave-
tat del delicte, sembla més “sim-
bòlica” que real) sinó que també 
els seus, llavors, representants 
n’assumeixin les conseqüències. 
Més enllà d’aquesta declaració, 
que està bé i queda bé, caldria 
fer més, si, de veres, es creu això 
de que la política democràti-
ca no pot estar sota permanent 
sospita.

INDUINT a la confusió entre 
lo legal i l’ètic, el president Mas 

parlava a TV3 del preu que ja 
havia pagat CDC, la seva des-
aparició. Abans d’aquest fet, 
però, prèvia la seva “extinció”, 
CDC era prou present i tenia 
uns representants nacionals, te-
rritorials i locals. Uns represen-
tants que ocupaven uns càrrecs 
i feien unes funcions, gent amb 
noms, cognoms i DNI, ells eren 
i són CDC, com són i eren CDC 
tot un gruix, gens menysprea-
ble, de militants i votants que 
ignoraven que passava i, potser 
ara, mereixen alguna explicació.

“DOS NO es barallen si un no 
vol”, diu el refrany. En aquest as-
sumpte l’altra part cal buscar-la 
en els empresaris i empreses 
que es prestaren a aquest joc, 
un joc que durà uns quants dies, 
una dècada. També ells han de 
donar explicacions, també ells 
han enganyat els ciutadans i les 
institucions, han delinquit, tren-
cant la lliure competència. No 
ens podem quedar amb l’estèti-
ca, una declaració bonica i opor-
tuna d’un Parlament “escanda-

litzat” per unes pràctiques que 
són, seguint el text de la decla-
ració, el principal enemic del 
bé comú. “Nulla estètica sine 
ètica”, va dir un cop Josep Ma-
ria Valverde, catedràtic d’estè-
tica a la UB, quan el franquisme 
va represaliar i va fer fora de la 
docència a un company seu. Ara 
cal aplicar aquesta màxima i ac-
tuar amb ètica. I actuar amb èti-
ca vol dir tornar els diners i fer 
que els responsables –persones 
físiques, amb noms i cognoms i 
càrrecs de representació- s’as-
seguin davant d’un tribunal i ex-
pliquin llurs actuacions.

ACTUAR AMB ÈTICA vol dir 
saber on es va fer obra pública, 
qui la va fer i qui presidia l’Ajun-
tament, el Consell Comarcal, o 
la Diputació que la va gestionar 
i la va pagar. Cal, en definitiva, 
obrir una investigació seriosa i 
conseqüent. Perquè ens hi va la 
credibilitat del sistema i la ne-
cessària inhabilitació de tots i 
totes les responsables que hi van 
prendre part o, sabent-ho, van 
girar el cap mirant cap a una al-
tra banda. No podem banalitzar 
fets com aquest, ni acceptar-ho 
com una mostra més de la man-
ca de transparència dels partits 
polítics en qüestions referents 
al seu finançament. Així mateix, 
tampoc podem assumir que és 

només una qüestió de diners i 
que aquests ho solucionen tot.

NO ÉS FÀCIL, hi ha sentència 
i el cas, previ compliment de la 
condemna, es pot donar per tan-
cat. Altra cosa és saber qui assu-
meix el compliment d’aquesta 
“segona part” de la sentència. 
CDC ha “desaparegut” i els seus 
hereus no reconeixen una “fi-
liació” que els hipoteca no so-
lament en l’àmbit econòmic, 
sinó també en la seva credibili-
tat i capacitat per gestionar un 
país quan no se’n han sortit en 
la gestió d’una formació políti-
ca que ha acabat condemnada 
pels tribunals i en fallida. Tot i 
això, molts creiem que amb el 
“pagando, cantando” no n’hi ha 
prou, cal anar més lluny i pre-
servar futures pràctiques de co-
rrupció.

SI NO ES FA així, hi haurà estè-
tica, hauran –senyors i senyores 
parlamentaris- quedat bé, però 
no hi haurà ètica, i, sense ètica, 
la política entesa com gestió de 
lo públic és una enganyifa, un 
menyspreu al poble i un insult a 
la intel·ligència. 

SISCO LAHOSA

PROFESSOR DE FILOSOFIA
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Ara, redibuixem una Tortosa per viure-hi! 
EL CONCEPTE de “viure“ és, 
per a mi, tota una declaració 
de principis. Viure implica, a 
banda d’un concepte purament 
fisiològic i biològic, la voluntat 
de sentir-se a gust amb nosal-
tres i el nostre entorn. En aquest 
sentit, la nostra qualitat de vida 
depèn de molts factors: perso-
nals, laborals, familiars, de salut, 
econòmics, de l’entorn, etc. Però 
entre ells n’hi ha un que jo, per 
la meva professió d’arquitecte, 
vull destacar, i que és la qualitat 
de vida que pot oferir un espai 
per habitar i el poble o la ciutat 
on estigui aquest espai. Es tracta 
d’un concepte que es configura a 
partir de diferents aspectes i que 
fa que tinguem una qualitat de 
vida millor o pitjor.

PER TENIR un espai que “con-
vidi a viure” és vital tenir clar 
com volem que sigui en tots els 
seus aspectes, tant a nivell d’ha-
bitabilitat, el més proper, com a 
nivell d’ubicació. I per a que això 
sigui possible cal tenir una visió 
global de ciutat, on els diferents 
aspectes que la configuren inte-
rrelacionen entre ells i es treba-
llin de forma transversal. Aques-
ta doble vessant s’ha de treballar 
a diferents nivells i, en el meu 
cas, puc dir que sóc molt afor-
tunat perquè puc treballar-hi 
directament en els dos aspectes: 
com arquitecte hi treballo en el 
disseny de l’habitatge i com a 
regidor d’Urbanisme i de Cultu-
ra en el disseny de la ciutat, una 
ciutat, Tortosa, que des del PSC 
sempre hem tingut molt clar 
com creiem que ha de ser: una 
ciutat per viure-hi.

EL NOSTRE objectiu sempre 
ha estat apostar per un projecte 
de ciutat reequilibrada, verte-
bradora i integradora, per un 
urbanisme inclusiu i participa-
tiu basat en un creixement uni-
forme de la ciutat, revitalitzant 
el nucli històric i l’eixample de 
la ciutat, però sense oblidar els 
seus barris. Crec que la ciutat 
de Tortosa ha iniciat un procés 
imparable i ara és el moment per 
apostar, és moment per definir 
amb precisió les transforma-
cions necessàries per a confor-
mar la Tortosa del futur. I això és 
el que el grup del PSC estem fent 
des del moment que vam entrar 
al govern de la ciutat, al mes de 
gener, treballant per millorar la 
vida dels tortosins i tortosines. 
I això passa per treballar en la 
ciutat. 

MALAURADAMENT no està 
sent gens fàcil. Primer ens vam 
trobar amb el temporal Glòria, 
que ens va fer treballar per mi-
llorar molts aspectes davant les 
inclemències meteorològiques. 
I ara ens hem trobat amb la pan-
dèmia del Coronavirus, que ens 
ha obligat a confinar-nos a casa 
i que ha obligat a l’equip de go-
vern a establir mesures i estra-
tègies per combatre aquesta si-
tuació, al temps que ens ha obert 
els ulls cap a una nova visió, tant 
dels habitatges com de les ciu-
tats on es troben, i que ha de ser 
un dels nostres reptes de futur 
més importants.   

EL MES d’abril, ja en ple con-
finament, el company arquitec-
te Antoni López va escriure un 
magnífic article en el que, sota 
el títol ‘En la immensa brevetat 
d’un balcó‘ reflexiona al voltant 
de com, en veure’ns obligats a 
restar a casa sense poder sortir, 
els balcons de les nostres cases 
han passat de ser un espai se-
cundari o “residual” a les ciutats 
grans i mitjanes, a ser una veri-
table “vàlvula d’escapament” i, 
fins i tot, en un element públic 
molt important de connexió 
amb els veïns més propers. I és 
que els més de dos mesos tan-
cats a les nostres cases, ens ha fet 
veure la necessitat de redissen-
yar els habitatges de manera que 
aquests assegurin la qualitat de 
vida dels que resideixen en qual-
sevol circumstància. Ens ha fet 
replantejar coses com els usos 
dels espais, convertint menja-
dors en gimnasos, dormitoris en 
oficines o aules o buscant ima-
ginatives solucions que ens per-
metin incrementar l’espai i les 
seves possibilitats. D’altra banda 
també han evidenciat la dificul-
tat de poder aïllar-se de la resta 
de persones en convivència en 
cas d’estar contagiat. I, tal com 
he dit abans, la importància de 
tenir un espai com els balcons 
o les terrasses per permetre en 
certa mesura la comunicació 
i el “contacte” amb els nostres 
conciutadans. Possiblement ara, 
a l’hora de dissenyar un habitat-

ge o un bloc d’habitatges pen-
sarem en el que ens ha passat i 
ens plantejarem noves distribu-
cions, noves condicions d’habi-
tabilitat i donarem molta més 
importància als balcons i espais 
de comunicació de manera que, 
si abans la viabilitat econòmica 
d’un bloc d’habitatges era úni-
cament del constructor i, per 
tant, es prioritzava la rendibi-
litat de l’edificació per damunt 
de l’habitabilitat, restringint-la 
als mínims imprescindibles, ara 
aquesta viabilitat haurà de ser 
compartida, i a l’hora d’adquirir 
un habitatge pensarem més en 
què ens asseguri una determina-
da qualitat de vida davant el que 
pugui passar en un futur, que no 
pas en el seu cost perquè, a par-
tir d’ara, a la memòria col·lectiva 
de diverses generacions restarà 
unida al confinament i habi-
tabilitat i valorarem molt més 
aquests aspectes d’habitabilitat i 
funcionalitat

EL SEGON PAS ve a l’hora de 
replantejar els espais on estan 
els nostres habitatges, és a dir, 
l’urbanisme, l’entorn, l’espai pú-
blic i la ciutat. L’urbanisme mo-
dern està directament lligat a la 
salut pública i, com ara, no és la 
primera vegada a la història que 
determinades circumstàncies de 
salubritat han fet canviar la visió 
de les ciutats. Haussmann ho va 
fer el 1852 a París obrint nous ca-
rrers amb voreres, creant places 
i jardins per millorar la qualitat 
de l’aire i dotant la ciutat de nous 
serveis; Ildefons Cerdà ho va fer 
amb l’Eixample de Barcelona 
que tots coneixem, amb grans 
vies de circulació i patis i jardins 
interiors als edificis i Londres es 
va reconfigurar completament 
arran de l’epidèmia de còlera de 
1854.

POSTERIORMENT, davant 
de l’increment de la població a 
les ciutats, fruit de la revolució 
industrial i ja acabada la Primera 
Guerra Mundial, es van afron-
tar els reptes que plantejaven 
aquestes situacions i, el 1934 
es redacta la Carta d’Atenes, un 
document que, davant la nova 

realitat, reordena les ciutats al 
voltant de les funcions d’habitar, 
treballar, gaudir i circular, el que 
donà lloc a noves experiències 
urbanístiques a barris de ciutats 
com Frankfurt o Amsterdam, o a 
la creació de noves ciutats des de 
zero com Chandigarh o Brasília, 
pensades i dissenyades per viu-
re-hi segons aquestes funcions 
bàsiques. 

ARA, AL SEGLE XXI, una nova 
pandèmia ens ha demostrat que 
l’actual orientació de l’urba-
nisme a moltes ciutats planteja 
problemes socials, sanitaris i 
ambientals. Per tant, cal aplicar 
un nou enfoc a la urbanització 
de les ciutats intervenint en cinc 
àrees clau: prioritzar els com-
portaments saludables i la segu-
retat; millorar les condicions de 
vida, aplicant principis de dis-
seny urbà saludables amb fàcil 
accés als serveis bàsics i zones 
destinades tant a l’ús comercial 
com no comercial, així com re-
servar terrenys per a protegir els 
recursos naturals i les activitats 
d’oci; dur a terme una gestió ur-
bana participativa que permeti 
que comunitats i governs locals 
col·laborin en la construcció de 
ciutats més sanes i segures; fer 
les ciutats accessibles i adapta-
des a totes les franges d’edat; i 
fer les zones urbanes resistents 
a les situacions d’emergència i 
els desastres, millorant la capa-
citat de la comunitat per a prote-
gir-se de tot tipus de perills, fent 
participar al sector de la salut 
en la planificació de la resposta 
d’emergència local i la capacita-
ció dirigides per la comunitat. 
Si tenim clar aquests aspectes 
tindrem veritables ciutats per 
viure-hi.  

I EN BONA mesura això és el 
que des del PSC, des de la nos-
tra responsabilitat i vocació de 
govern i de servei a la ciutadania 
sempre hem defensat: la ciutat 
per viure. I des de la Regidoria 
d’Urbanisme de l’Ajuntament de 
Tortosa ja hi estem treballant. 
Estem redibuixant i redissen-
yant una Tortosa urbanística-
ment equilibrada i inclusiva, en-
tre el nucli antic i els eixamples, 
que aposta clarament pel seu 
espai públic i per millorar la vida 
dels tortosins i tortosines.

ARA VEIEM que no podem 
baixar la guàrdia davant dels 
rebrots que totes les ciutats es-
tem patint, algunes d’elles amb 

greus conseqüències. De fet, el 
mes de juliol ja hem presentat 
el projecte de remodelació de la 
plaça d’Espanya i el seu entorn i 
ara adjudicarem les obres de la 
segona fase de la plaça de davant 
de la Catedral, peces imprescin-
dibles del projecte de ciutat. Un 
projecte que inclou clarament 
tres aspectes molt importants: 
la transformació de la ciutat, 
un cop executat el Pincat, amb 
la creació d’àgores des del que 
suposarà la transformació dels 
terrenys de Renfe; una inversió 
pública per fer front a la crisi 
de la covid-19 i contribuir a la 
reactivació econòmica de la ciu-
tat; l’aplicació i incorporació de 
mesures post-covid creant es-
pais més amplis per garantir el 
distanciament i complir amb les 
mesures de seguretat, priorit-
zant els vianants implementant 
la prioritat invertida per reduir 
el trànsit de vehicles, apostant 
per l’urbanisme ecològic amb 
la plantació d’una trentena d’ar-
bres en el que sense dubte és i ha 
de ser un dels espais més aco-
llidors, propers, familiars i em-
blemàtics de la ciutat.

A MÉS, estem redissenyant i 
redibuixant altres espais com el 
carrer Cervantes; la plaça Im-
maculada a Remolins; passejos 
fluvials que connectin la ciutat 
des de la Universitat Rovira i 
Virgili fins al Temple; les mura-
lles i el castell de Tenasses fins 
al carrer Santa Anna; la rambla 
Catalunya a Ferreries o el carrer 
Barcelona i l’Avinguda Canigó a 
Sant Llàtzer. I continuarà amb el 
desenvolupament dels terrenys 
de Renfe que permetrà la cons-
trucció d’un nou espai residen-
cial, comercial i d’oci, incloent-hi 
infraestructures, urbanització i 
edificacions que possibilitin una 
nova configuració per al desen-
volupament continuat d’accions 
comercials i que faci de ròtula 
amb la resta de la ciutat.

AQUESTA és l’aposta i el pro-
jecte de ciutat del PSC, que re-
prèn els conceptes de la Carta 
d’Atenes. Treballem per una 
Tortosa participativa, segura, sa-
ludable, productiva, innovadora, 
accessible, ecològica i sostenible, 
cultural i amb caràcter. La tasca 
és ingent i hem d’aprofitar cir-
cumstàncies com aquesta pan-
dèmia per saber reaccionar a 
temps i vetllar pel futur i per re-
dibuixar ara una Tortosa per 
viure-hi!  

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDESSA 

I REGIDOR D’URBANISME, 

CULTURA I FIRES DE TORTOSA

 OPINIÓ 
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     OPINIÓ

La PAC 2021-2027
QUAN ENS REFERIM al sec-
tor agrícola i ramader quasi 
mai singularitzem en els homes 
i dones que fan possible que es-
tem abastits dels aliments ne-
cessaris en quantitat i qualitat 
suficients. El seu treball avui és 
més que un esforç, és dedicació 
i compromís. Un sector estratè-
gic poc valorat, que viu majo-
ritàriament en un entorn rural 
que cada dia té més dificultats 
a conseqüència  del despobla-
ment. Un desp oblament que ve 
donat bàsicament per la poca 
rendibilitat de les explotacions 
agrícoles i ramaderes. Aquest 
fet, sumat a la crisi econòmica, 
les retallades d’inversions i ser-
veis públics bàsics a les zones 
rurals, ens ha portat a una pre-
ocupant crisi demogràfica. 

LA CRISI de preus és una 
constant que viu el sector con-
tra la que s’ha de lluitar i  cal 
emprendre  tota una sèrie de 
mesures com ara la nova Llei de 
la Cadena Alimentaria, que està 
impulsant el govern Espanyol, 
per garantir un preu mínim del 
producte produït per sota del 

qual no es podrà comercialit-
zar, prohibint  el que s’anome-
na  venda a pèrdues (vendre 
un producte per sota del cost 
de producció, mètode que tant 
utilitzen les cadenes d’alimen-
tació com a reclam, i que per-
judica el primer esglaó de la 
cadena alimentària, què és el 
gran perdedor: el productor). 
Vivim en un món global i per 
això la Política Agrària Comu-
nitària ens afecta i molt, i és en 
aquest marc que s’ha aprovat la 
nova PAC 2021-2027 per tal de 
garantir un nivell de vida equi-
tatiu a la població agrícola.

UNA NOVA PAC 2021-2027 
que, en el cas d’Espanya, s’ha 
aconseguit obtenir els matei-
xos recursos econòmics que 
en el període anterior, tot i que 
el pressupost comunitari ha 

baixat en el seu conjunt. Els 
recursos econòmics provinents 
no són subvencions sinó un su-
port als que fan bé la seva feina 
amb marges de rendibilitat in-
feriors als propis de la nostra 
economia. La reforma és deci-
siva pels agricultors i ramaders, 
ja que una part molt important 
de les explotacions, especial-
ment les petites i mitjanes, so-
breviuen pels ajuts europeus 
i, en el cas de les més petites, 
aquests ajuts vénen a suposar 
quasi el 30% dels ingressos.

A CASA nostra, les Terres de 
l’Ebre, la nova PAC repercutirà 
a més de 19.000 beneficiaris, 
el que suposarà més de 40 mi-
lions d’euros anuals pel sector.  
El Baix Ebre és la comarca amb 
més beneficiaris, concretament 
7.252, mentre que la comarca 

del Montsià és la que obtindrà 
més recursos econòmics, més 
de 19 milions d’euros anuals. 
Una PAC Imprescindible per 
la pervivència dels agricultors 
i ramaders,  i conseqüentment 
del món rural.

EL PLA estratègic de Brusse-
l·les gira al voltant de nous parà-
metres: assegurar els  ingressos 
justos a cada pagès, augmentar 
la competitivitat de les explota-
cions i reequilibrar el poder de 
la cadena alimentària perquè 
els preus de venda no siguin 
inferiors al cost de producció, 
així com reforçar la qualitat 
dels aliments, actuar contra el 
canvi climàtic, o l’extensió de 
l’agricultura ecològica, des del 
punt de vista mediambiental; i 
important des del punt de vista 
social per impulsar una trans-
formació fonamental,  afavorint 
la protecció del medi ambient, 
la conservació de la biodiversi-
tat i el paisatge, i donar suport 
al relleu generacional (el 40% 
dels pagesos té més de 65 anys)  
amb la incorporació de nous 
pagesos i pageses, en aquest 

cas, per acabar amb la bretxa 
de gènere i per assentar la po-
blació del món rural.

AQUESTS objectius porten 
aparellats nous requisits sobre 
la seguretat alimentària, traça-
bilitat i sobre el medi ambient. 
Dos eixos que Brussel·les ha 
anomenat com les estratègies 
del camp a la taula i Biodiver-
sitat EU 2030 mitjançant  la re-
vitalització de les zones rurals.

BRUSSEL·LES pretén poten-
ciar el medi ambient i les pro-
duccions ecològiques, establint 
Ecoesquemes, un sistema 
d’ajuts addicionals  pels agri-
cultors i ramaders que vagin 
més enllà amb pràctiques més 
verdes i sostenibles, és a dir, 
crear un sistema d’incentius. 
La nova PAC Comunitària és 
un instrument obligat per equi-
librar la baixa rendibilitat de les 
explotacions agrícoles, i és fo-
namental per la gent que vivim 
a les Terres de l’Ebre i aconse-
guir evitar el despoblament que 
patim.  

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA 

I MÓN RURAL 

DEL PSC TERRES DE L’EBRE

De nou, el debat sobre la gestió de l’aigua 
A LES TERRES DE L’EBRE 
pràcticament vam encetar el 
segle XXI amb els timbals de 
guerra del Pla Hidrològic Na-
cional del govern Aznar. Ara, 
quan ja fa 20 anys de l’inici del 
nou segle, sembla que tornem 
enrere. O més ben dit, tornem a 
trobar-nos de cara amb allò que 
no va quedar resolt amb l’anun-
ci del govern Zapatero de dero-
gar el transvasament: el debat 
sobre quin és el model de gestió 
dels recursos hídrics que volem 
per a Catalunya i l’estat espan-
yol.  En les darreres setmanes 
s’han precipitat una sèrie de 
qüestions que han obert de nou 
la caixa dels trons en relació 
amb la gestió de l’aigua. Per una 
banda, vam conèixer un diu-
menge que la Confederació Hi-
drogràfica de l’Ebre havia donat 
llum verd a un transvasament 
de 4,99 hectòmetres cúbics a 
Santander. I pocs dies després, 
també en cap de setmana, es 
produïa ben a prop de les Te-
rres de l’Ebre un acte de signa-
tura d’un acord per dur aigua 
de l’Ebre al nord de la Conca de 
Barberà emprant la concessió 
del minitransvasament a Tarra-

gona (CAT).

TOTS DOS projectes han ge-
nerat volums i nivells de rebuig 
polítics ben diferents. Mentre 
que al rebuig al transvasament 
a Santander hem estat molts els 
que ens hi hem oposat; pel que 
fa a l’acord de la conca de Bar-
berà tot ha estat radicalment 
diferent i han estat uns quants 
els que han intentat mirar cap a 
una altra banda i fins i tot s’han 
fet els ofesos quan alguns els 
hem demanat responsabilitat 
i coherència. Si t’oposes al fet 
que l’aigua de l’Ebre es pugui 
transvasar a la part superior de 
la conca; també t’hauries d’opo-
sar a que això es faci a la part in-
ferior. Perquè aquí el que hauria 
d’importar és defensar uns mo-
dels de desenvolupament res-
pectuosos i no pas si els benefi-

ciats del transvasament de torn 
són nostrats o si el minitransva-
sament d’on traurem l’aigua de 
l’Ebre ja porta unes quantes dè-
cades en marxa. Un espoli és un 
espoli, tot i que faci molts anys 
que l’aixeta està oberta. 

HAURÍEM de decidir, d’una 
vegada per totes, sobretot en 
aquests temps d’emergència 
climàtica i efectes devastadors 
per al Delta de l’Ebre de fenò-
mens com la regressió i la re-
ducció de cabals i sediments, 
si volem apostar per unes polí-
tiques respectuoses i responsa-
bles amb el medi ambient que 
passin per assumir les directrius 
de la Nova Política de l’Aigua o 
volem quedar-nos només en de-
claracions institucionals que no 
ens ajudaran a resoldre els veri-
tables problemes de fons. L’ai-

gua és un bé escàs i cobejat per 
totes les comunitats autònomes 
i, per defensar els interessos del 
tram final del riu Ebre, ens cal 
unitat institucional i política. 
A l’Aragó ho han tingut clar i 
arran de l’aparició de les prime-
res informacions sobre l’acord 
de la CHE per enviar aigua de 
l’Ebre a Santander s’hi ha opo-
sat sense dobles discursos. I 
aquí ens caldria fer el mateix. 
Ens cal unitat per plantar cara a 
tots els fronts oberts que tenim 
al voltant de l’aigua del riu Ebre. 
Cal unitat per oposar-se al nou 
transvasament a Santander. Ens 
cal unitat per plantejar entre 
tots alternatives per als munici-
pis del nord de la Conca de Bar-
berà, sobretot quan des d’aquell 
mateix territori part de la ciuta-
dania apunta cap a alternatives 
i solucions que no passen per 
perpetuar l’espoli del CAT. Per 
a tot això, però, també ens cal 
valentia, compromís i, sobretot, 
coherència.

PERÒ ARRAN del que hem 
vist en els darrers dies amb les 
poques ganes d’alguns per reu-
nir la Comissió per la Sostenibi-

litat de les Terres de l’Ebre, po-
dem dir que no anem bé. La 
Comissió es va convocar per al 
23 de juliol i la tarda abans, des-
prés d’haver intentat que la reu-
nió fos a porta tancada i passés 
totalment desapercebuda, es va 
desconvocar amb excuses poc 
creïbles. Finalment, la comissió 
es va celebrar una setmana des-
prés, en mode telemàtic, i el re-
sultat ha estat decebedor si ho 
valorem en termes resolutius i 
d’unitat d’acció: per les explica-
cions d’alguns dels assistents i 
la nota penjada pel Departa-
ment de Territori directament a 
les xarxes socials, aquí cadascú 
fa la guerra per la seua banda i, 
tot i alguns escarafalls de cara a 
la galeria, n’hi ha alguns als 
quals els importa poc si final-
ment s’aprova el transvasament 
a Santander. De fet, segons al-
gunes informacions, el govern 
català ja el dona per fet i avant. 
Qui dies passa, anys empeny. De 
l’acord del nord de la Conca de 
Barberà i del minitransvasa-
ment a Tarragona, ni mitja pa-
raula. Les incoherències i con-
tradiccions, millor no airejar-les 
massa.  

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE MOVEM 

TORTOSA I COORDINADOR DE 

MOVEM TERRES DE L’EBRE
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La campanya s’ha dissenyat 
amb l’eslògan “Viu els ports”, 
per tal de mostrar els ports 
com a instal·lacions prepara-
des, obertes, segures, sense 
massificació, i amb una àm-
plia oferta d’activitats per als 
visitants. La promoció englo-
ba els 45 ports gestionats per 
la Generalitat de Catalunya i 
vol ajudar a reactivar l’activi-
tat dels ports, afectada per la 
situació actual. 

El director general de Ports 
de la Generalitat, Joan Pere 
Gómez Comes, ha valorat la 
campanya: “Els ports ebrencs 
són una bona alternativa per 
al turisme de proximitat per-

què es pot sortir a navegar 
en família o amics, practicar 
activitats nàutiques, visitar 
la subhasta de peix o assa-
borir el peix pescat a la costa 
ebrenca”.

Ports de la Generalitat ha es-
tablert una línia estratègica 
per potenciar els ports cata-
lans des de tres eixos: 

1.L’impuls a les infraestruc-
tures portuàries que s’estan 
potenciant, modernitzant i 
adaptant al canvi climàtic.

2.L’establiment de mesures 
econòmiques per pal·liar els 
efectes econòmics de la crisi 

sanitària en els usuaris, ges-
tors i agents portuaris.

3.La promoció per donar suport 
a l’activitat portuària i ajudar a 
reactivar-la. 

La campanya
La nova campanya va destina-
da al mercat de proximitat i vol 
convidar els turistes a conèixer 
millor els ports i la seva activi-
tat. En el cas dels ports ebrencs, 
l’objectiu és que els ciutadans i 
les ciutadanes s’animin a anar 
als ports per gaudir d’un espai a 
l’aire lliure com és el mar, llogar 
un vaixell per hores per desco-
brir la costa ebrenca; practicar 
activitats com ara, la vela, el 

windsurf o el caiac; visitar les 
instal·lacions pesqueres i la su-
bhasta del peix; tastar el peix de 
la costa ebrenca als restaurants 
dels fronts portuaris; i moltes 
més activitats que es poden fer 
en els ports. Gómez Comes ha 
valorat que “la campanya vol 
mostrar una oferta marítima 
de proximitat, fàcilment acces-
sible, sense aglomeracions que 
permet consumir localment i 
ajudar a reactivar l’economia 
de la costa ebrenca i del con-
junt de la costa catalana”.

Vídeo
La promoció té un vídeo com a 
eix conductor que mostra una 
família. Els membres de la fa-

mília arriben a un port i respiren 
en un espai obert, lloguen un 
vaixell,  observen l’activitat pes-
quera i assaboreixen el peix de 
llotja en un dels restaurants del 
port. És una petita mostra del 
gran ventall d’activitats que es 
poden fer en els recintes por-
tuaris. L’enllaç del vídeo https://
youtu.be/MO-79xegfnk 

A més, la campanya es com-
pon de  bàners, anuncis i creati-
vitats, entre altres. Així mateix, 
la campanya “Viu els ports” es 
difon entre mitjans de comu-
nicació generalistes i especia-
litzats, online i offline, plata-
formes turístiques i nàutiques i 
xarxes socials. 

Ports de la Generalitat promou la campanya “Viu els 
ports”, destinada a reactivar l’activitat portuària dels 45 
ports competència de la Generalitat de Catalunya, on 

hi són els ports ebrencs. L’objectiu és mostrar els ports 
com a espais a l’aire lliure, segurs, sense aglomeracions 
i propers a la ciutadania. 

La  Generalitat  promou  els ports ebrencs 
per captar turisme de proximitat

Vela lleugera a la Badia dels Alfacs Windsurf al Port de l’Ampolla

Vista aèria del port de la RàpitaGaleres durant la subhasta de peix

 PÀGINA ESPECIAL 
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L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va presentar el 
22 de juliol el projecte d’ur-
banització de la plaça de 
l’Ajuntament i dels carrers 
de l’entorn. En total, el go-
vern municipal preveu ac-
tuar sobre una superfície de 
3.673 metres quadrats, amb 
un pressupost de més d’1,5 
milions d’euros. Per finançar 
el projecte, que està cridat a 
ser un dels més importants 
del mandat, l’Ajuntament de 
Tortosa ja ha sol·licitat una 
subvenció al Pla d’Acció Mu-
nicipal (PAM) de la Diputació 
de Tarragona. Segons Roigé, 
el projecte havia d’aprovar-se 
el 27 de juliol en junta de go-
vern, un cop que ja s’ha pre-
sentat als grups de l’oposició. 
La previsió del govern muni-
cipal és licitar el projecte du-
rant l’estiu i poder iniciar les 
obres “abans de final d’any”.
Durant la seua compa-
reixença, Roigé va destacar 
que l’actuació va més enllà 
de la plaça de l’Ajuntament, 
ja que també reordenarà els 
porxos, els accessos fins a 
l’avinguda de la Generalitat i 
els carrers Manuel Vilà, Tra-
vessa de Santa Teresa, Lluís 
Millet, Na Perona i Enric Ba-
yerri. A més de la supressió de 
les barreres arquitectòniques, 
un dels aspectes més des-
tacats serà la substitució de 
la font central per una sèrie 
brolladors. A més, l’alcaldes-
sa també va remarcar que el 
projecte vol que les persones 
siguen les protagonistes dels 
nous espais que es generaran 
amb l’actuació. Serà, segons 
Roigé, una plaça “més amable 

per a les persones”, i només 
en una part es permetrà l’ac-
cés dels veïns amb vehicle, 
però amb el trànsit restringit.
L’arquitecte Ramon Valls va 
explicar la substitució de la 
font, un dels aspectes que 
més debat ha generat en el 
projecte de reforma de la 
plaça d’Espanya. “Si s’elimi-
na la font actual, que acaba 
representant un obstacle vi-
sual i físic per establir una 
relació adequada per al que 
ara es pretén, el que no es fa 
és perdre la idea de la font, i 
es recupera amb una font in-
teractiva transitable. Disposa 
de dos línies de 14 brolladors 
a nivell de terra, amb un sis-
tema programable, que poden 
jugar en altura i amb llums de 
colors”, va detallar Valls.
A més a més, Valls també va 
explicar que el paviment de la 
plaça de l’Ajuntament que-
darà unificat en un únic nivell 
i amb el mateix material, amb 
peces de diferent amplada i 
llargada variable. Al marge 
d’això, Valls va assenyalar 
que, en l’àmbit de la “memòria 
històrica”, al paviment han 
volgut recuperar la traça his-
tòrica de l’antic carrer Pesca-
dors, amb la trama urbana an-
terior als bombardejos del 
1938. Això ha estat possible, 
segons l’arquitecte, gràcies a 
la recuperació d’uns plànols 
de la Dirección General de 
Regiones Devastadas, i tot su-
perposant la traça de l’antic 
carrer al nou paviment de la 
plaça d’Espanya. 

EL FINS ARA portaveu de la CUP Tor-
tosa, Xavier Rodríguez, ha renunciat al 
càrrec de regidor a l’Ajuntament. Rodrí-
guez deixa el consistori després de poc 
més d’un any de les eleccions munici-
pals, en el que era el seu segon mandat 
a l’Ajuntament de Tortosa. La número 2 
de la CUP a les municipals del 2019 era 

Andrea Sánchez, però el relleu de Rodrí-
guez al consistori serà el número 3 de la 
candidatura, Sergi Arnau. A banda, el 
socialista Enric Roig  també va aprofitar 
l’últim ple al Consell Comarcal del Baix 
Ebre, el 24 de juliol, per renunciar al seu 
càrrec. El seu lloc l’ocuparà ara Ramon 
Martínez, del PSC de Roquetes.  G.M.

Relleu a la CUP Tortosa i al PSC del Baix Ebre

URBANISME

Tortosa reordena la zona centre
 El govern presenta el projecte per reurbanitzar la 

plaça de l’Ajuntament i els carrers de tot l’entorn
 Les obres, que haurien de començar abans de 

final d’any, tindran un cost d’uns 1,5 milions  

Roigé i Roig durant la presentació del nou projecte de la plaça de l’Ajuntament. //  CEDIDA.

Gustau Moreno
TORTOSA

Més projectes al nucli històric i a l’Eixample

Un altre dels aspectes més interessants 
del projecte per renovar la zona centre 
és que tant la plaça de l’Ajuntament com 
els carrers adjacents guanyaran amb ele-
ments de vegetació. Fins i tot es plantarà 
una olivera en el nou espai que es generarà 
en la trobada del carrer d’en Carbó amb 
l’avinguda de la Generalitat, així com un 
garrofer a la zona dels carrers Na Perona, 
Bayerri i plaça Emili Sanz, que es reorder-
narà per pacificar el trànsit. A més, un al-
tre aspecte destacat és la millora de les es-
cales d’accés a la zona del carrer Sant Blai 
pel carrer Santa Teresa, on també hi haurà 
un aparament per a bicicletes. 

Per tot plegat, el primer tinent d’alcaldes-
sa i regidor d’Urbanisme, Enric Roig, ha 
volgut emmarcar el projecte de la plaça de 
l’Ajuntament en el conjunt d’actuacions 
que s’han previst per al centre històric i 
l’Eixample, com ara la urbanització dels 
terrenys de Renfe o la reforma del carrer 
Cervantes, així com l’acabament de les 
obres de la nova plaça de la Catedral, amb 
la creació d’una sèrie “de grans àgores”. 
Segons va assenyalar Roig, el govern mun-
cipal està “disposat a invertir en la ciutat, 
per aconseguir un espai més segur i més 
saludable, especialment després de la pan-
dèmia del covid-19”.  

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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  MUNICIPIS

Movem vol un pla urgent de camins 
 Jordan reclama una actuació ràpida de 

l’Ajuntament i la redacció d’un pla de millora
 Han rebut queixes pel Barranc de la Llet, de les 

Monges, Fullola, Mola Porquera o Font de Gràcia 

Movem ha denunciat l’estat 
“lamentable” de molts camins 
rurals del terme municipal de 
Tortosa. Davant d’esta situa-
ció, Movem ha reclamat una 
resposta ràpida de l’Ajunta-
ment i l’elaboració d’un pla de 
millora d’estos camins munici-
pals per dignificar-los i reduir 
les molèsties que pateixen els 
usuaris d’estes vies rurals. Se-
gons Movem, el pla hauria de 
fer una diagnosi de l’estat dels 
camins i fer una planificació 
de les reparacions urgents i 
definitives que s’han de fer, 
tot prioritzant aquells camins 
més transitats. També s’hauria 
d’incloure un pla de senyalit-
zació dels camins. “Exigim al 
govern sociovergent que més 

enllà de fer-se fotos cada set-
mana actuï d’una vegada per 
totes i presenti un pla de mi-
llora de camins, per donar res-
posta a una demanada clara la 
ciutadania: poder accedir en 
dignitat a les seues finques o 
cases”, va resumir el portaveu 
de Movem, Jordi Jordan.
Segons Jordan, la situació 
s’arrossega des de fa anys, 
però ara s’ha agreujat, amb 
l’existència de clots de grans 
dimensions, trams amb el pa-
viment malmès, proliferació 
d’herbes, manca de senyalit-
zació o senyals malmeses, així 
com tanques provisionals.
Movem assegura que ha rebut 
nombroses queixes ciutada-
nes per l’estat dels camins. Un 
dels casos és el del camí del 
Barranc de la Llet, per al qual 
els veïns de la zona han dema-
nat solucions al consistori i 

respostes a través d’instàncies 
que, segons afirmen els matei-
xos afectats, no han estat con-
testades. Jordan també va  ci-
tar els casos del camí del 
barranc de Fullola, molt mal-
mès i amb una reparació pro-
visional que farà que la via tor-
ni a estar probablement 
intransitable amb les properes 
pluges; el barranc de les Mon-
ges, on el veïnat va haver de 
pagar per netejar i escampar 
la terra que havia quedat en el 
lateral del camí arran d’una 
actuació puntual; el camí de la 
Mola Porquera, ple de des-
trosses i amb grans quantitats 
de pedres al mig de la via; el 
camí situat al darrera de l’Ar-
diaca, amb un paviment total-
ment desfet, o el de camí de la 
Font de Gràcia, “totalment in-
transitable i per al qual els 
veïns demanen solucions”. 

Redacció
TORTOSA

Regidors de Movem en un dels camins afectats. // CEDIDA.

TORTOSA

L’Ajuntament de Roquetes 
està a punt d’acabar les obres 
del nou vial per a vianants i ci-
clistes que ha d’unir els nuclis 
urbans de Roquetes i de la Ra-
val de Cristo. Els treballs, que 
es van iniciar fa tres setma-
nes, tenen un pressupost de 
149.000 euros provinents del 
superàvit de l’any 2018.
Les obres han consistit en l’as-
faltat del Camí del Mig de la 

Raval de Cristo fins al polígon 
del Pla de l’Estació, on s’ha 
construït una rampa d’accés 
per eliminar les barreres ar-
quitectòniques i un pas elevat 
de vianants, que donarà prio-
ritat als usuaris per accedir a 
la Via Verda del Baix Ebre.
La regidora representant de 
l’Ajuntament de Roquetes a la 
Raval de Cristo i responsable 
de l’Àrea d’Urbanisme, Núria 
Altadill, i el regidor d’Obres 
Públiques, Ivan Garcia, van fer 
una visita per comprovar l’es-
tat de les obres. Garcia ha qua-

lificat l’obra com “una de les 
més importants del mandat i 
d’aquest 2020, una obra que 
era molt necessària”. Altadill 
va destacar que “amb aquesta 
obra es dóna resposta a una in-
sistentment demanada per la 
població. Ed millora la comu-
nicació amb l’asfaltat del Camí 
del Mig des del carrer Ros de 
Medrano fins al camí de les 
Rosites, que connecta amb la 
carretera del Mas de Barbe-
rans i també es farà la senyalit-
zació d’un carril bici des de la 
Raval fins a la Via Verda”. 

Nou vial per a ciclistes entre Roquetes i la Raval
Redacció
ROQUETES

Núria Altadill i Ivan Garcia visitant les obres. // CEDIDA.
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L’Ajuntament de la Ràpita està 
executant les obres de millo-
ra i renovació de la xarxa de 
clavegueram als carrers Sant 
Joaquim, Fundadors, Sant 
Tomàs, Sant Antoni i Sant Se-
bastià. L’actuació, que forma 
part del Pla Director de Sa-
nejament de la companyia Ai-
gües de Catalunya al municipi, 
està valorada en un import 
de 171.872,18 euros. “És una 
d’aquelles inversions que no 

són vistoses però que són molt 
útils. És tracta d’una zona on 
teníem les canonades molt de-
bilitades i es produïen fuites 
als habitatges que eren molt 
molestes”, va valorar l’alcalde 
de la Ràpita, Josep Caparrós, a 
través d’un comunicat que es 
va difondre el 22 de juliol pas-
sat, després d’una visita a peu 
de carrer.
Segons l’Ajuntament rapitenc, 
les obres han de permetre 
substituir diferents canonades 
que es trobaven en un estat 
deficient, la qual cosa havia 
provocat fuites d’aigua en edi-

ficis com el col·legi Sagrada 
Família. En canvi, les noves 
canonades són de material de 
polietilè corrugat, un material 
molt més resistent.
De la mateixa manera, l’actua-
ció també inclou la substitució 
de les escomeses de clavegue-
ram domiciliàries, la rehabili-
tació dels pous de registre i la 
substitució de les tapes i la re-
novació de les reixes embor-
nals dels pluvials al carrer 
Sant Joaquim. “En definitiva, 
una posada a punt de tot el sis-
tema de sanejament d’aquesta 
zona”, va tancar Caparrós. 

L’Ajuntament d’Amposta i la 
Fundació Hàbitat3 han signat 
un conveni amb el qual l’enti-
tat posa a disposició de famílies 
amb dificultats 21 pisos de llo-
guer social, adaptats a les ca-
pacitats econòmiques de cada 
cas. Hàbitat3 ha signat els pri-
mers contractes per residir en 
un bloc de 13 pisos, comprat 
al carrer Muntells, i la resta es 
firmaran al setembre. També 
rehabilitarà i condicionarà set 
pisos més a diferents punts de 
la ciutat que s’han comprat a 
grans tenidors. 
L’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs, ha celebrat el “creixe-
ment astronòmic” del pro-

grama d’habitatge públic a la 
ciutat des que es va engegar el 
2015. D’una quarantena de pi-
sos, s’ha passat a 165, però les 

sol·licituds també s’han dis-
parat i superen les 250. De fet, 
el conveni amb Hàbitat3 dona 
continuïtat al programa d’ha-

bitatge públic de l’Ajuntament 
d’Amposta amb promocions 
pròpies, compra directa a en-
titats bancàries i particulars o 
convenis amb la Generalitat 
(com el que es va fer amb pisos 
del carrer República). El con-
veni amb la Fundació ha servit 
per aconseguir nous pisos, “a 
baix cost”, ja que és Hàbitat3 
qui ha comprat i rehabilitat els 
habitatges, amb el finançament 
de l’Institut Català de Finan-
ces (ICF), i la col·laboració del 
consistori per garantir el cobra-
ment dels lloguers.
Els preus variaran entre els 90 i 
els 250 euros al mes, depenent 
de la capacitat econòmica de 
cada família. Són pisos d’entre 
80 i 90 metres quadrats, d’una, 
dos o tres habitacions, que ad-
judicaran els serveis socials de 

l’Ajuntament. “A causa de la 
bombolla de preus del lloguer, 
que també afecta Amposta, es 
fa necessari continuar fent 
créixer aquest servei”, ha dit 
l’alcalde. “És una oportunitat 
derivada de la bombolla immo-
biliària que ha afavorit la com-
pra per dret de tanteig o nego-
ciació directa amb crèdits de 
l’ICF. Si sumem les aportacions 
de l’Ajuntament, es crea una 
xarxa social que permet oferir 
habitatge digne i ajudar a les fa-
mílies amb més necessitats a 
millorar la seva situació, social i 
laboral”, ha destacat Tomàs.  

Redacció
AMPOSTA

Redacció
SANT CARLES DE LA RÀPITA

HABITATGE

La visita de Caparrós a les obres del clavegueram. // CEDIDA.

Un moment de la signatura del conveni. // C21.

La Ràpita renova el clavegueram del centre

Hàbitat3 lliura les claus dels seus 
primers 21 pisos socials a Amposta

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Gandesa deixa clar que no vol molins

Rebuig unànime de l’Ajunta-
ment de Gandesa  a la implan-
tació de nous parcs eòlics al 
seu terme municipal. El 6 de 
juliol passat, el ple va aprovar 
una declaració institucional 
de rebuig amb els vots a favor 
del govern de Junts i també 
d’Alternativa per Gandesa. El 
regidor del PP no va assistir a 
la sessió plenària. L’alcalde, 
Carles Luz, va celebrar l’apro-

vació de la declaració. A més, 
Gandesa presentarà al·lega-
cions al projecte. “Per tant, no 
només presentarem al·lega-
cions com a Ajuntament, que 
és el que he de fer contra tot 
allò que ens afecta com a ter-
me municipal, sinó que també 
li donarem suport amb esta 
declaració, tot entenent que és 
la via legal que se’ns permet”, 
va argumentar Luz. “Avui per 
avui, l’Ajuntament de Gandesa 
té un parc compartit entre di-
ferents municipis, i per tant 
ens posarem ferms amb este 

parc presentant al·legacions”, 
va dir. D’aquesta manera, el 
consistori deixa clar davant el 
govern català que Gandesa 
està en contra de la massifica-
ció eòlica a la Terra Alta, i que 
rebutja un projecte nou que 
afecta parcialment el munici-
pi. De fet, el delegat del Go-
vern a les Terres de l’Ebre, Xa-
vier Pallarès, va instar a 
aprovar mocions o declara-
cions d’aquest tipus els ajun-
taments que no vulguin cen-
trals eòliques o parcs 
fotovoltaics als seus termes.  

 Joaquim Paladella ha adver-
tit els veïns de la Terra Alta 
del “bluf especulatiu” que hi 
ha amb l’allau de projectes 
eòlics. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, l’alcalde de 
Batea va explicar que fins i 
tot ha fet un ban aconsellant 
els propietaris de finques que 
no signen cap contracte de 
cessió amb les promotores 
que volen instal·lar nous 
parcs a la comarca, ja que es 
comprometran les terres a 
canvi de res. A més, Paladella 
va exigir al delegat de la Ge-
neralitat, Xavier Pallarès, que 

no enrede més amb el tema 
eòlic demanant mocions als 
municipis. De fet, li va pre-
guntar quantes vegades hau-
ran de dir els ajuntaments de 
la comarca que no volen aco-
llir més parcs eòlics, i sobre-
tot si els faran cas. Quantes 
vegades ho hem de dir? quan-
tes vegades ho hem dit?”, va 
lamentar Paladella.  G.M.

Paladella, ‘Quantes 
vegades ho hem de 
dir? Ens faran cas?’

Paladella, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. // CEDIDA.

Cinta Bonet
GANDESA

 El ple de l’Ajuntament aprova una declaració 
institucional, com havia demanat la Generalitat

 Luz confirma que també presentaran 
al·legacions per aturar la nova central eòlica

L’alcalde de Gandesa, Carles Luz. // CEDIDA.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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La Regió Sanitària de les Te-
rres de l’Ebre ha engegat in-
versions en diferents centres 
per donar una millor resposta 
davant la Covid-19. El paquet 
més gran serà per a  l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC), amb una inversió de 
3,3 milions d’euros que inclou 
l’ampliació de les urgències i 
l’adequació de la unitat con-
vencional situada a la mateixa 
planta de la Unitat de Cures 
Intensives (UCI), per trans-
formar-la en una unitat de 
semicrítics. La directora de 
l’HTVC, Maria José Rallo, ha 
explicat que l’ampliació de les 
urgències es farà en dues fases. 
L’ampliació de les urgències 
de l’hospital de referència de 
les Terres de l’Ebre, planifica-
da i anunciada fa anys, supo-
sarà incrementar la superfície 
de les dependències dels 900 
metres quadrats actuals als 
1.300. La primera fase de les 
obres ha de finalitzar a questa 
tardor i una segona reforma, 
d’una àrea de 200 metres qua-
drats existent, s’efectuarà l’any 
2021. El cost previst de l’obra 
serà d’1,65 milions d’euros. 
En finalitzar, es disposarà de 
48 punts d’atenció, 15 més dels 
actuals. A més a més, l’actuació 
també permetrà crear una sala 
d’espera i una àrea d’observa-
ció pediàtrica específiques. 
També un accés directe per 
als pacients sospitosos de Co-
vid-19. “Tenim lliçons apreses 
i s’han plantejat mesures que 
ens poden anar molt bé en una 
pandèmia que ningú espera-
va”, ha subratllat la directora 
de Salut, Mar Lleixà.
Pel que fa a l’àrea de semi-

crítics, s’habilitaran sis habi-
tacions individuals i nou de 
dobles. També es realitzarà la 
renovació tecnològica per ob-
solescència de l’equipament 
actual de la UCI. Es preveu 
que l’actuació estigui enlles-
tida per la tardor. El projecte 
permetrà també, en cas neces-
sari, ampliar l’espai de cures 
intensives dels 11 boxes actuals 
als 26. La inversió prevista és 
d’1,71 milions d’euros.
D’altra banda, ja s’han iniciat 
les obres de renovació de dues 
sales de radiologia convencio-
nals. El CAP Baix Ebre, a més, 
compta amb dos nou ecògrafs, 
que han costat 70.000 euros.
A banda, Lleixà també ha 
anunciat que a la quarta planta 
de l’Hospital Comarcal d’Am-
posta, ara completament bui-
da, es crearà una àrea d’hospi-
talització per a pacients amb 
Covid-19 amb una inversió de 
600.000 euros. També es re-
modelarà la planta de l’Hos-
pital de la Santa Creu de Jesús 
on antigament s’ubicava la 
unitat d’hemodiàlisi. S’hi faran 
habitacions per aïllament de 
malalts per coronavirus amb 
una inversió de 500.000 euros. 
Amb tot, Lleixà ha explicat 
que aquestes plantes es po-
dran utilitzar per altres neces-
sitats que tinguin els hospitals.
Finalment, en breu s’iniciarà la 
instal·lació de 30 preses oxige-
noteràpia a la Residència de 
Gent Gran Escoles Velles de 
Flix i està previst invertir 
600.000 euros en la renovació 
de material tant sanitari com 
de mobiliari als diferents CAP 
i consultoris locals. 

SALUT 

Obres a la vista a l’hospital de Tortosa
 Salut invertirà 3,3 milions d’euros per ampliar les 

urgències de l’HTVC i fer una unitat de semicrítics
 També hi haurà obres per adaptar l’hospital de 

Santa Creu i l’hospital d’Amposta a la pandèmia

Una imatge de les urgències de l’Hospital de Tortosa Verge de la Cinta. // G.M.

Cinta Bonet
TORTOSA

S
SOCIETAT

EL DEPARTAMENT de Salut ha 
culminat el procés de compra de 
l’Hospital Comarcal de Móra d’Ebre. 
El 20 de juliol va tenir lloc l’acte de 
compravenda de l’Hospital Sant 
Joan de Reus i el traspàs de l’empre-
sa gestora del centre de la Ribera 
d’Ebre cap a Salut Terres de l’Ebre 

després de tres anys de negocia-
cions. La consellera de Salut, Alba 
Vergés, assegura que és una fita 
històrica que suposa “endreçar el 
sistema sanitari i fer del Camp de 
Tarragona i les Terres de l’Ebre, re-
gions amb la màxima autonomia 
possible”.  Cinta Bonet.

L’hospital de Móra ja és de Salut

Lleixà reitera que el nou accelerador lineal 
s’instal·larà amb la màxima celeritat
La directora territorial de Salut, Mar 
Lleixà, ha assegurat que les taxes per rea-
litzar l’avaluació del nou aparell de radio-
teràpia que s’ha d’instal·lar a l’Hospital de 
Jesús estan pagades. La Plataforma pel 
Nou Aparell de Radioteràpia havia denun-
ciat que l’abonament pendent d’aquestes 
taxes estava retardant l’inici de l’avaluació 
de l’expedient per poder instal·lar el nou 
aparell. Lleixà ha detallat que el pagament 
es va realitzar el 15 de juliol, i que el procés 
avança segons el previst. Amb tot, la direc-
tora territorial ha demanat “confiança” i 
treballar tots de la mà per poder tenir ins-

tal·lat l’aparell quant abans millor. Lleixà 
també ha reiterat que Salut treballarà per 
instal·lar el més aviat possible el nou acce-
lerador lineal. La Plataforma pel Nou Apa-
rell de Radioteràpia havia demanat que la 
instal·lació es pogués fer en només sis me-
sos, un termini que Salut veu inviable. Els 
tràmits i la validació de permisos podria 
durar sis mesos, però s’han d’afegir dos 
mesos i mig per la instal·lació i quatre me-
sos més per al calibratge. Lleixà va mante-
nir una reunió amb la nova plataforma per 
explicar els tràmits i per traslladar-los que 
intentaran escurçar els terminis.  

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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L’Ametlla de Mar va patir els 
desperfectes del Glòria a la 
seva costa, al GR-92 i a les se-
ves platges. Però també a les 
llacunes, amb uns nivells de 
salinitat molt alts. Però des-
prés de mig any, les llacunes 
del litoral calero s’han recupe-
rat del tot. Així ho ha explicat 
Xavi Solé, tècnic de Medi Am-
bient de l’Ametlla de Mar.
Per exemple, el samaruc és 
una espècie en perill d’extin-
ció que va ser introduït a les 
llacunes caleres per la seva 
recuperació. Els estudis han 
demostrat que l’espècie ha so-
breviscut als efectes del Glòria 
i es garanteix la seva repro-
ducció. El samaruc habita a 
les llacunes de l’Estany Tort, 
Torrent del Pi, Santes Creus i 
l’Estany i amb aquests resul-

tats, es preveu que ho faci du-
rant molts anys més.

Bandera negra al Delta
Les platges ebrenques desta-
quen per les seves nou ban-
deres blaves. Però a l’altra 
cara de la moneda trobem la 
distinció de banderes negres 
d’Ecologistes en Acció que 
ha atorgat al delta de l’Ebre. 
El temporal Glòria, però en 
especial l’actuació de l’ad-
ministració a la barra del 
Trabucador, són els motius 
d’aquesta distinció negativa.
Les banderes negres s’ator-
guen des de fa 15 anys amb 
l’objectiu de posar de mani-
fest els problemes ambien-
tals que pateix la costa a tota 
la Península Ibèrica. Ecolo-
gistes en Acció ha apuntat en 
diverses ocasions el greu es-
tat del delta de l’Ebre. Al 
2019 ja denunciaven la seva 
regressió. 

L’Arenal retrocedeix per protegir-se 
 La reparació dels danys del temporal Glòria 

també inclou una escullera contra les onades

 Un exemple de la situació és que els samarucs 
reintroduïts han sobreviscut al temporal

 Costes de l’Estat ha invertit dos milions d’euros 
en obres a l’Ampolla, Riumar i les Cases d’Alcanar

 Ecologistes en Acció atorga una bandera negra 
a les administracions per la gestió del Trabucador

El passeig de l’Arenal de l’Am-
polla ha retrocedit un parell 
de metres amb les obres im-
pulsades pel Ministeri per a la 
Transició Ecològica, per repa-
rar els danys causats pel tem-
poral Gloria del passat gener. 
És una de les solucions que 
s’ha adoptat per evitar grans 
desperfectes quan hi hagi una 
altre episodi similar en el fu-
tur, juntament amb la creació 
d’una escullera per mitigar els 
efectes de les onades.
L’Estat ha invertit dos milions 
d’euros a les costa de les Te-
rres de l’Ebre, amb diferents 
actuacions a l’Ampolla, Riu-
mar (Deltebre) i les Cases 
d’Alcanar, que el subdelegat 
del govern espanyol a Tarra-

gona, Joan Sabaté, va visitar. 
D’altra banda, l’Ajuntament de 
l’Ametlla de Mar ha finalitzat 
gairebé totes les obres de re-
paració a les platges afectades 
pel temporal Glòria. S’ha ha-
gut d’actuar a la majoria de les 
platges del municipi, especial-
ment a Pixavaques, l’Alguer, 
Sant Jordi, de la Llenya, l’Es-
tany Tort, cala Pepo, Calafató, 
Lo Ribellet, cala Forn i cala 
Vidre. Han habilitat accessos, 
escales, dutxes, i també algu-
nes canonades d’aigua i s’han 
fet aportacions de sorra. 
Tot i que Costes de l’Estat ha 
actuat en algun dels punts 
amb danys, el 80% de les ac-
tuacions les ha finançat l’Ajun-
tament. El consistori de la 
Cala ha demanat a l’Estat que 
executi de manera urgent les 
obres pendents, el GR-92 i els 
espigons de l’Alguer. 

C.B.
L’AMPOLLA / L’AMETLLA DE MAR

Una imatge de les obres realitzades a la zona de l’Arenal, a l’Ampolla. //  ACN.

Una imatge d’arxiu de la llacuna del Port de l’Estany, a l’Ametlla de Mar //  C21.

Les llacunes de l’Ametlla de Mar recuperen 
el bon estat de salut després del Glòria

Sílvia Alarcón
L’AMETLLA DE MAR
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L’IMPACTE  DEL CORONAVIRUS

Un banyista salta des d’una roca al Toll del Vidre, al Parc Natural dels Ports. // JOAQUIM DOMINGO.

Mar i muntanya en temps de covid

L’aixecament de l’estat d’alar-
ma, a finals de mes de juny, ha 
reforçat l’atractiu turístic del 
Parc Natural dels Ports i del 
Parc Natural del Delta com a 
dos destinacions de turisme 
familiar i de proximitat. Amb 
tot, després de detectar algu-
nes aglomeracions en els espais 
naturas, els Agents Rurals han 
hagut de recordar que als Ports 
s’hi troba un ecosistema únic 
a Catalunya, amb espècies de 
fauna i de flora protegides. Així, 
els Agents Rurals han demanat 
que l’accés al Parc Natural es 
face sempre seguint les reco-

manacions i les indicacions que 
estableixen els ajuntaments 
titulars dels equipaments. De 
fet, es pot accedir al Parc Na-
tural fent senderisme i seguint 
els itineraris autoritzats. Però 
també remarquen que a gaire-
bé tot el parc s’eviten els banys 
en gorgues, rius i zones fluvials.
En les últimes setmanes, molts 
dels espais de bany autoritzats 
als Ports estaven ocupats per 
desenes de persones, com si 
estessin a la platja. S’ha pogut 
veure una alta presència de co-
txes, gent circulant, para-sols 
o cadires, i taules de pic-nic. 
Per exemple, es considera que 
els banyistes posen en perill 
l’ecosistema de la zona perquè 
si usen protector solar poden 

contamina les aigües. També 
els crits i el soroll són moles-
tos per als animals que habiten 
al Parc Natural, a banda de la 
brutícia que s’ha generat i els 
camins i senderes en mal estat 
que els visitants han ocasionat. 
Des del cos també recorden 
que el barranquisme en gran 
part dels Ports està prohibit. 
Els Agents Rurals han inter-
vingut davant l’aglomeració de 
persones durant les darreres 
setmanes, per tal de garantir 
el compliment de les mesures 
d’higiene i les distàncies de 
seguretat, i qualsevol dels ris-
cos vinculats amb la covid-19. 
Reiteren que qui accedeixi als 
Ports ho faci de manera res-
ponsable amb el medi. 

Paral·lelament, alguns dels es-
pais del Delta també han expe-
rimentat un increment impor-
tant en el nombre de visitants. 
El més evident ha estat a la pla-
tja del Trabucador. El cap de 
setmana del 18 i 19 de juliol es 
va reobrir al públic un nou tram 
de la barra del Trabucador, de 
fins a un quilòmetre, que arri-
bava fins a la zona d’obres de 
restauració de l’istme. Es va 
permetre l’accés en vehicles a 
motor fins a aquest punt, però a 
partir d’aquí només es podia 
continuar a peu. Així, es van 
veure cotxes i autocaravanes a 
molt pocs metres de la mar. 
L’alcalde de la Ràpita, Josep 
Caparrós, també va demanar a 
usuaris i visitants que respec-

tessin l’espai natural.  La barra 
del Trabucador es va trencar el 
passat gener, arran del tempo-
ral Glòria. Les obres per restau-
rar-la es van reiniciar al maig. 
Durant els darrers dos mesos i 
mig, s’han reubicat 350.000 
metres cúbics de sorra de l’àm-
bit del mateix Trabucador. A 
més, Caparrós va demanar a les 
administracions competents 
que realitzen les actuacions es-
tructurals necessàries per re-
forçar la barra. 

Quim Domingo / Cinta Bonet
TORTOSA / LA RÀPITA
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Un grup de persones a la zona inundada de la barra del Trabucador. // J.DOMINGO. La tanca d’obres a partir de la qual calia accedir a peu. // J.D.

Els vehicles dels banyistes, a pocs metres de la línia de mar. // J.DOMINGO. Un grup de persones preparant-se per fer kite-surf. // J. DOMINGO.

 SOCIETAT 

Una parella pren el sol a la platja del Trabucador, mentre una dona i una xiqueta juguen a la sorra. // J.DOMINGO.
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El Departament d’Educació 
destinarà 6,8 milions d’euros a 
l’ampliació de dos centres edu-
catius a les Terres de l’Ebre. 
Es tracta de l’institut escola 
de Móra la Nova, amb una in-
versió de 4,9 milions d’euros, i 
de l’institut de Roquetes, amb 
1,9 milions d’euros.  En el cas 
de Roquetes, l’actuació té per 
objectiu incloure dins el cen-
tre els cicles formatius que ara 
s’estan realitzant en dos espais 

diferents de la ciutat. A Móra 
la Nova, per una altra banda, 
es volen substituir els actuals 
mòduls prefabricats.  
L’alcalde de Roquetes, Fran-
cesc Gas, va voler agrair 
l’aposta del Departament 
d’Educació per l’ampliació de 
l’institut, que permetrà alli-
berar espais municipals. Gas 
va fer aquestes declaracions 
durant la visita a Roquetes del 
conseller d’Educació, Josep 
Bargalló, el 23 de juliol passat.
Per la seva banda, el director 
de l’institut de Roquetes, Ma-
nel Reverté, va remarcar que 

l’ampliació del centre facili-
tarà la mobilitat de l’alumnat 
del centre i l’ús dels diversos 
espais comuns.  
Pel que fa al proper curs esco-
lar, Bargalló va afirmar que 
Catalunya tindrà escoles 
“obertes i segures”, tot i la 
pandèmia. El conseller també 
va visitar les noves instal·la-
cions de l’Escola Lluís Viñas i 
Viñoles de Móra d’Ebre. 

La fiscalia ha demanat al jutjat 
d’instrucció número 3 d’Am-
posta que no demori més la 
tramitació del procediment 
per l’accident d’autocar de 
Freginals, que va deixar 13 
persones mortes i una trente-
na de ferits fa quatre anys. El 
ministeri fiscal ha recorregut 
una interlocutòria de mitjan 
juny en la qual la jutgessa de-
manava una ordre europea 
d’investigació dels informes 
de sanitat de cinc lesionats en 
l’accident. La fiscalia conside-
ra innecessàries estes noves 
diligències prèvies, i insta la 
jutge a dictar la interlocutòria 
d’incoació de procediment 

abreujat que deixaria el sinis-
tre mortal de l’AP-7 a un pas 
del judici. Al febrer, les acu-
sacions també van presentar 
diversos escrits al jutjat per 
reclamar l’impuls de la causa. 

L’incendi d’Horta 
Per la seua banda, el judici per 
l’incendi d’Horta de Sant Joan 
segueix sense data quan es 
compleixen 11 anys de l’atrapa-
ment on van morir cinc bom-

bers del GRAF de Lleida i un 
sisè va resultar greument ferit. 
Fa un any, el jutjat d’instrucció 
de Gandesa va dictar l’obertu-
ra del judici oral contra els dos 
únics acusats, els presumptes 
responsables d’iniciar el foc als 
Ports el 20 de juliol de 2009. El 
jutge de la instrucció rebutjava 
esperar la transcripció de les 
proves que faltaven, però a pe-
tició de la Fiscalia i les defen-
ses dels acusats, l’Audiència de 
Tarragona va emetre una reso-
lució el 29 de juny on s’exigeix 
aquest requisit processal. Fixa 
el 31 d’octubre d’enguany per 
rebre les transcripcions de les 
declaracions de 23 testimonis.

Els atacs del 17-A
D’altra banda, este mes s’ha sa-
but que la fiscalia demana pe-

nes d’entre 8 i 41 anys de presó 
per als tres processats pels 
atacs terroristes a la Rambla 
de Barcelona i a Cambrils del 
17 d’agost del 2017. Segons el 
diari El País, per a Mohamed 
Houli, l’únic supervivent de 
l’explosió d’Alcanar, el fiscal 
demana una pena de presó de 
41 anys. Per a Driss Oukabir, 
germà d’un dels terroristes 
morts, en demana 36, i per a 
Said Ben Iazza en sol·licita 8 
per col·laborador. Cap dels 
tres va participar de manera 
directa en els atemptats, i l’Au-
diència Nacional ja confirmava 
a principis de juliol, en l’acord 
per obrir judici oral, que no 
se’ls jutjaria per assassinat. Els 
atemptats de Barcelona i Cam-
brils van deixar 16 morts i més 
de 140 ferits. 

Redacció / ACN
AMPOSTA

Cinta Bonet
ROQUETES

JUSTÍCIA

Bargalló, durant la seua visita a Roquetes. // EDUCACIÓ.

Un ram de flors al pas de l’AP-7 per Freginals. // ACN.

Amplien els instituts de Roquetes i Móra la Nova

Els judicis per l’accident de Freginals 
i per l’incendi d’Horta, sense data
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 SOCIETAT 
Revifar les flames

Els protectors auditius
CAL DIFERENCIAR  els 
tipus de protectors auditius. 
Quan arriba l’estiu, comença 
la temporada de piscines, pla-
tja i esports aquàtics, i és el 
moment de cuidar les nostres 
oïdes per evitar molèsties o 
certes patologies. Per això, és 
recomanable l’ús de taps de 
bany, que poden ser  taps es-
tàndard o taps fets amida. Els 
fets a mida són totalment ne-
cessaris per aquelles persones 
amb un drenatge, que pateixen 
otitis de manera recurrent, o 
amb perforació timpànica. 
D’altra banda, també hi ha els 

taps de protecció auditiva, 
que protegeixen l’oïda i aillen 
dels sorolls. Els taps per domir 
s’utilitzen per tal de garantir 
un millor descans i qualitat de 
vida, tot reduint el soroll am-
biental. Aquests taps també 
poden ser estàndard o bé fets 
a mida. Els que fem a mida els 
realitzem amb silicona, que és 

molt tova, i el seu interior està 
buit per tal que s’acobli bé a 
l’oïda i siguin còmodes de por-
tar a l’hora de dormir. 
També hi ha taps per a músics 
i per a concerts. Són taps fets 
a mida amb un filtre atenuant   
especial per a la música, que 
permeten gaudir d’un so d’alta 
fidelitat i a la vegada tenir una 

protecció eficaç per a les oïdes, 
front a les possibles altes in-
tensitats del so. 
A més, hi ha els taps per als tre-
balls industrials o amb soroll. 
De fet, treballar amb soroll pot 
provocar problemes i danys 
seriosos d’audició. Per això, 
actualment, es proporcionen 
protectors auditius a totes les 
persones que treballen amb 
soroll.  Així, a part dels au-
riculars que són els que més 
coneixem, hi ha també altres 
solucions auditives amb taps 
fets a mida que porten filtres 
atenuadors que permeten una 

comunicació còmoda i clara. 
Finalment, també hi ha els 
taps per a la pràctica del tir i la 
caça. Per poder garantir una 
protecció auditiva eficaç, s’uti-
litza una protecció electròni-
ca, un filtre actiu electrònic 
que et permet sentir bé durant 
l’activitat de caça i alhora et 
protegeix del soroll del tir. Són 
també molt recomanables per 
a les persones que treballen 
amb soroll. Al Centre Òptic 
L’Esguard analitzem cada cas i 
recomanem la protecció audi-
tiva que millor s’ajusta a les ne-
cessitats de cada persona. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

ÉS MOLT FREQÜENT que 
passi, veritat? Encara que no 
ens atrevim a admetre-ho en 
veu alta, passa, i tots ho sabem. 
Costa admetre-ho, perquè 
molts cops no volem accep-
tar-ho! Però la realitat és que 
amb el pas del temps, el foc 
de la passió, l’espurna que tot 
ho incendiava, es va apagant i 
refredant. Aquell incendi des-
controlat que tot ho cremava, 
es va consumint a poc a poc 
i es va convertint en brases. 
Arribat a aquest punt, encara 
hi som a temps, però si no fem 
res al respecte, tot acabarà en 
cendres, i aquí ja no hi ha res a 
fer. Tot s’ha acabat. És llavors 
quan ens preguntem: com re-
viure la passió? Com atiar les 
brases i revifar les flames per-
què el foc torni a cremar amb 
força?

A MI AIXÒ no em passarà 
mai. Segur? Això és molt fre-
qüent en les parelles, molt 
més del que et penses. Di-
guem que és el normal: quan 
tot deixa de ser una novetat, 
ja no produeix el mateix efec-
te que produïa al principi. De 
vegades, el problema pot resi-
dir en nosaltres mateixos. En 
una insatisfacció personal. En 
un moment vital o professio-
nal en el qual no ens sentim 
feliços, i si no li posem solució 
inevitablement acabarà re-
percutint en la nostra relació. 
Altres vegades, però, si el foc 
s’apaga, amaga en realitat una 
manca real d’il·lusió, la mo-
notonia, el pas del temps. En 
l’amor, com en l’amistat, no 
són bones les sales d’espera, 
ni les excuses ni deixar passar 
el temps a veure què passa. O 
es lluita pel que s’estima o es 
deixa anar el que un cop es 

va voler, per no fer mal. Res 
se soluciona màgicament i la 
il·lusió, el foc, no torna a cre-
mar per sí sol si no promovem 
canvis, si no unim esforços en 
conjunt, per portar la relació 
a un altre nivell, per transfor-
mar el vincle d’una manera 
més enriquidora per als dos. 

PER QUÈ passa? Què podem 
fer per recuperar de nou aque-
ll foc que cremava en la pare-
lla? Tot i el pas dels anys, ha de 
continuar existint un vincle 
eròtic, un desig, una atracció 
compartida en la parella. Això 
és el que la fa especial a aques-
ta persona: més enllà de ser un 
amic o amiga, la parella ha de 
ser sobretot el o la teva amant. 
L’amor no és suficient perquè 
les relacions funcionin, també 
fa falta desig, foc, passió. Hi ha 
diverses maneres per reviu-
re l’amor i aconseguir de nou 
l’espurna que encengui el foc, 
que s’ha perdut al llarg dels 
anys.

BUSCA els moments per a 
la intimitat amb la teva pa-
rella. I quan dic “busca”, vull 
dir “busca”. Has de propiciar 
aquests moments d’intimitat 
amb la teva parella, hauran de 
planificar-se entre els dos. Si 
pretens esperar que les con-
dicions siguin les adequades, 
això no arribarà mai. És a dir, 
si esperes que els nens esti-
guin adormits; o bé, que hagin 
d’anar a passar la nit a la casa 
d’un amic, o el fet que no hi 

hagi res que et preocupi, o que 
no estiguis cansat o estressat 
per la feina. No anem bé, per-
què això no passarà mai. Cal 
buscar el moment i planifi-
car-ho tot amb antelació: des 
de passar una nit romàntica a 
casa, fins a una escapada d’un 
cap de setmana. 

TRENCA amb la rutina i la 
monotonia. Aquests elements 
són els que més pes tenen a 
l’hora de refredar una relació. 
Així que trenca amb ells. No 
cal fer coses massa especta-
culars. Escriure un missatge 
de whatsapp o una trucada in-
esperada, una petita sorpresa 
que no s’espera, un sopar es-
pecial de tant en tant, un mis-
satge improvisat i posat en un 
“PosT-it” en el mirall del bany 
al matí. Qualsevol coseta nova 
i inesperada, que tregui del 
costum a la relació, serà bona 
per activar-la.

PARLA de sexe amb la teva 
parella. Parlar amb la teva 
parella sobre sexe ajudarà a 
activar la passió. El pas del 
temps, els xiquets, les obliga-
cions, no només fan que no es 
tingui tant sexe com del prin-
cipi, sinó que ni tan sols es 
parla d’ell. Acabem parlant de 
problemes únicament. I parlar 
de sexe vol dir explicar-li què 
és el que t’agradaria provar, o 
saber què és el que li agrada-
ria fer a la teva parella. A més, 
explicar-li a la teva parella les 
teves fantasies sexuals, o que 

ella t’expliqui les seves, ajuda, 
no només a augmentar el desig 
sexual; sinó també a conèixer 
millor a la teva parella, els seus 
gustos i les seves preferències. 
Que amb el pas dels anys, han 
pogut anar canviant. Si el sexe 
acaba sent perquè avui toca i 
ja està, perd tot el seu sentit i 
acabarà convertint-se en una 
cosa avorrida i poc desitjable. 
Pots innovar pel que fa a les 
postures sexuals, o bé pel que 
fa al lloc on practicar aquestes 
relacions. Cal tenir una mica 
d’imaginació, perquè el sexe 
no es converteixi en un acte 
repetitiu i monòton que acabi 
avorrint als dos.

ELS PETONS són impor-
tants. En realitat, l’important 
és el tipus de petó que li fas a 
la teva parella. Si tens el cos-
tum de fer-li un petó al front, 
no esperis que això faci reviu-
re la passió. Si ja no li fas, o no 
en reps cap, tampoc sorgirà 
un foc espontani, si abans no 
encens una espurna. Quan ne-
cessitis que s’activi la passió, 
fes-li petons apassionats. Com 
aquells que feies abans. Te’n 
recordes? Els petons apassio-
nats, sempre van de menys a 
més. Petons d’aparença inno-
cent, que resulten molt exci-
tants, ja que estimulen el desig 
i la imaginació, a més fan que 
l’ambient es vagi escalfant a 
poc a poc. Sense oblidar les 
carícies i abraçades. Una carí-
cia és una altra manera de dir 
“t’estimo” sense paraules.

MANTENIR el contacte fí-
sic. Tenir contacte físic amb 
la teva parella és igual d’im-
portant que donar-li petons 
apassionats. Si es produeix 
una distància física, acabarà 

havent-hi una distància emo-
cional. Així que acosta’t a la 
teva parella, toca-la, una carí-
cia, una abraçada, o, què tal un 
massatge relaxant i, al mateix 
temps excitant? 

COMPTE amb el mal humor. 
És força freqüent que, quan un 
dels membres de la parella no 
vol tenir sexe i l’altre sí, aquest 
últim s’enfadi. No facis això, ja 
hi haurà altres moments. En-
fadant-te només aconseguiràs 
que es generi malestar en els 
dos, i això no és exactament el 
que es pretén.

ESPAIS propis. Tenir pare-
lla no ha de limitar-nos a se-
guir creixent com a persones. 
Compartir aficions en parella 
enforteix la relació, però això 
no implica haver de dedi-
car-nos exclusivament a l’al-
tre. Tenir una identitat prò-
pia, seguir cultivant aquestes 
aficions que tant ens agraden 
i disposar de la teva xarxa so-
cial de familiars i amics. Dia a 
dia, aquests aspectes ens apor-
ten aquesta felicitat senzilla 
que es complementa a la que 
ens ofereix la nostra parella.

TOT AIXÒ es pot posar en 
pràctica en els moments que 
els dos considereu apropiats. 
La idea no és estar tot el dia 
enganxat com una paparra a la 
teva parella. La idea és buscar 
els moments propicis per als 
dos. Tots aquests suggeri-
ments poden ajudar a reacti-
var l’espurna de la passió que, 
amb el pas el temps, s’ha anat 
apagant. Però només funcio-
naran si els dos volen que fun-
cionin. Reactivar la passió no 
pot ser mai treball d’un dels 
dos, sinó de tots dos. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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L’ATUR a les comarques de Tarrago-
na va pujar en 8.700 persones durant 
el segon trimestre, fins a les 58.900 
persones, com a conseqüència del co-
ronavirus. La taxa d’atur s’ha situat en 
el 15,34% davant el 12,83% de fa tres 
mesos. Pel que fa la població ocupada, 
va ser de 325.200 persones (57,05%), 
és a dir, 16.200 persones menys que en 

els tres mesos anteriors. En el conjunt 
de Catalunya, les dades ja recullen de 
ple l’efecte de la pandèmia, que en el 
segon trimestre ha causat la destruc-
ció de 223.700 llocs de treball i un in-
crement de la xifra d’aturats de 61.300 
persones en comparació als tres pri-
mers mesos de l’any. La taxa d’atur 
s’ha situat en el 12,78%.   ACN.

La pandèmia destrueix 16.200 llocs de treball a Tarragona

Articular un protocol i definir 
les mesures de prevenció i pro-
tecció davant de la pandèmia 
del coronavirus, per fer front a 
la propera verema i la campan-
ya de recollida dels cítrics a les 
Terres de l’Ebre. Aquest va ser 
l’objectiu de la reunió que les 
presidentes i els presidents dels 
quatre consells comarcals de les 
Terres de l’Ebre van mantenir 
el 21 de juliol amb el director 
dels serveis territorials d’Agri-
cultura i les directores territo-
rials de Salut i  d’Afers Socials i 
Famílies. I és que l’experiència 
de la Ribera d’Ebre o de Ponent 
durant la campanya de fruita 
dolça, que va començar en ple-
na pandèmia, és el punt de par-
tida per “anticipar i preveure” 
situacions de risc.
En aquesta línia, el president 
del Consell Comarcal del Baix 
Ebre, Xavier Faura, va explicar 
que la voluntat és anticipar-se 
a futurs escenaris, intentar evi-
tar el que ha passat al Segrià 
amb els brots de coronavirus, 
i protegir les persones. “A la 
campanya dels cítrics treballen 
molt per colles i els cap de co-
lla solen conèixer bé la gent que 
els acompanyen, el seu domici-
li, amb qui viuen, i en cas que hi 
hagi focus de contaminació po-
dríem actuar de manera ràpida 
per evitar que s’escampés el 
contagi”, va assenyalar Faura.
El president del Consell Co-
marcal del Montsià, Joan Roig, 
va expllicar que es treballarà 
en recollir totes les dades que 
permetin tenir una radiografia 
clara de la situació. “L’objectiu 
és anticipar-nos als esdeve-
niments, preveure futurs es-
cenaris i aplicar l’experiència 
importantíssima recollida per 

la Ribera d’Ebre”, va apuntar 
Roig. De fet, es treballarà també 
amb el sector privat, per poder 
establir protocols en l’àmbit del 
treball però també en l’allotja-
ment o trasllat dels jornalers. 
“Hem d’activar tots els radars 
sanitaris i socials tenint en 
compte la vulnerabilitat de les 
persones que vénen a treballar 
en les campanyes de fruita”, va 
recordar Roig.

Dos experiències d’èxit
De fet, dos experiències d’èxit 
han estat la borsa de treball per 
al sector agrícola que el mateix 
Consell Comarcal de la Terra 
Alta va crear durant el confina-
ment, i també el desenvolupa-
ment de la campanya de la frui-
ta dolça a la Ribera d’Ebre. La 
presidenta del Consell Comar-
cal de la Ribera d’Ebre, Gemma 
Carim, assenyala que és clau el 

treball conjunt del sector pú-
blic i privat, disposar d’espais 
per poder aïllar qualsevol cas 
positiu o sospitós. També expli-
ca molts temporers tenien casa 
al Baix Ebre o el Montsià. “És 
molt important el contacte amb 
les empreses que ocupen més 
mà d’obra”, va dir Carim. A la 
Ribera d’Ebre es van contractar 
enguany uns 1.300 temporers, 
la meitat de la zona del Baix 
Ebre i el Montsià, i també amb 
prioritat a persones del territori 
que buscaven feina. “La magni-
tud de gent que mou Lleida és 
molt més alta”, va assenyalar la 
presidenta de la Ribera d’Ebre.
Per la seua banda, la presiden-
ta del Consell Comarcal de la 
Terra Alta, Neus Sanromà, va 
insistir en què cal treballar de 
forma “precisa i concisa”.  En 
aquest sentit, A la Terra Alta, on 
la campanya de la verema co-

mençarà en poques setmanes, 
es mantindrà la mateixa borsa 
de treball de temporers que es 
va crear per a la poda i la collita 
en verd. “Va servir per cobrir la 
necessitat dels pagesos de for-
ma ordenada i veure quina era 
oferta i demanda. Ara que per 
collir el raïm requerim nova-
ment dotació de temporers a la 
comarca, treballarem de forma 
precisa per ser prudents”, ha 
dit la presidenta Neus Sanromà. 
Els presidents comarcals també 
van dir que s’establiran espais 
on poder aïllar ràpidament tre-
balladors en cas de contagi per 
coronavirus, sobretot els que 
s’allotgen en albergs o residèn-
cies comunitàries. 

El Consell Comarcal del 
Baix Ebre ha sol·licitat als 
municipis amb una im-
portant activitat citrícola 
un registre aproximat dels 
temporers que treballaran 
en la propera campanya 
a partir del setembre. En 
concret, l’ens demanarà 
informació sobre la pro-
cedència dels temporers i 
també els llocs de residèn-
cia amb l’objectiu de fixar 
un protocol per evitar el 
contagi per la covid-19 i 
una actuació ràpida en cas 
que hi hagi brots. Els ajun-
taments han de facilitar 
aquestes dades abans del 
13 d’agost. Aquesta és una 
de les mesures que s’apli-
caran en el marc de l’actua-
ció que realitzaran conjun-
tament els quatre consells 
comarcals i els departa-
ments d’Agricutlura, Salut 
i Afers Socials i Famílies 
per afrontar amb seguretat 
la campanya dels cítrics i 
la verema. El president del 
Consell Comarcal del Baix 
Ebre, Xavier Faura, va do-
nar a conèixer aquesta me-
sura en el marc del Consell 
d’Alcaldes del Baix Ebre. 
Un altre dels temes que van 
tractar és el pla de subven-
cions de l’Agència Catalana 
de l’Aigua per a les Terres 
de l’Ebre, que inclou una 
subvenció de 2.900.000 
euros destinats a obres per 
evitar la inundabilitat ur-
bana. El període de les sub-
vencions és del 2020 fins al 
2022. Les obres que s’esti-
guin executant aquest any 
també es poden acollir.  

L’Ebre es prepara per afrontar la 
verema i la campanya dels cítrics

El Baix 
Ebre vol un 
registre de 
temporers
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Ports instal·la cinc punts de recàrrega de 
vehicles elèctrics als ports ebrencs

Ascó vol donar a conèixer el 
seu patrimoni històric i natu-
ral. Amb aquest objectiu ha 
preparat dos paquets d’acti-
vitats, que inclouen una pas-
sejada pel riu Ebre a bord del 
llagut Lo Roget. Una se centra 
en la natura i l’ornitologia, i 
l’altra en el ric patrimoni his-
tòric i cultural del municipi. 
Una visita guiada que convida 
els visitants a descobrir el pas-
sat d’Ascó. Totes les activitats 

estan pensades per un turisme 
familiar. Turistes que busquin 
una destinació segura on gau-
dir de la natura.  A més, les 
activitats es vinculen amb un 
tast del productes locals. 
Les activitats s’allargaran fins 
a l’octubre i les reserves s’han 
de realitzar a través de l’Ofici-
na de Turisme d’Ascó, amb una 
plataforma online per poder 
fer aquestes reserves. Totes 
les activitats es faran en grups 
reduïts. L’aforament al llagut 
serà del 50%, serà obligatori 
portar mascareta i es facilitarà 
gel de mans desinfectant.

Per la seva banda, el Consell 
Comarcal de la Ribera d’Ebre 
ha posat en marxa una nova 
campanya que remarca els va-
lors d’un territori rural, no 
massificat, amb molts espais 
naturals oberts on poder gau-
dir de l’activitat turística d’una 
forma tranquil·la i segura. 
L’objectiu de la campanya, 
adreçada al turisme familiar, 
és frenar la crisi del covid. 

Ports de la Generalitat ha ins-
tal·lat cinc estacions de re-
càrrega per a vehicles elèc-
trics als ports de l’Ametlla de 
Mar, l’Ampolla, Deltebre, Sant 
Carles de la Ràpita i les Cases 
d’Alcanar. L’actuació ha tingut 
un cost de 90.000 euros. Tots 
els punts de són de recàrrega 
semiràpida (de 2 a 4 hores) 
excepte el de la Ràpita que és 
de recàrrega ràpida (de 15 a 
30 minuts). L’1 de juliol pas-
sat, durant una visita al port 
de Sant Carles de la Ràpita, el 
director general de Ports, Joan 
Pere Gómez, va afirmar que 
l’objectiu és fomentar la mobi-
litat sostenible en un context 
de canvi climàtic. 

Per la seua banda, l’alcalde de 
la Ràpita, Josep Caparrós, va 
destacar la importància que 
totes les administracions tre-
ballin de forma coordinada per 
la sostenibilitat i la millora me-
diambiental. De fet, a la Ràpita 
hi una un altre punt de recàrre-
ga de vehicles elèctrics a la Ma-
rina Sant Carles.
El 22 de juliol, des del port de 
l’Ampolla, també es va anun-
ciar la posada en servei de tres 
punts de recàrrega semiràpida 
als ports de l’Ampolla, l’Ametlla 
de Mar i les Cases d’Alcanar. 
Des de l’Ampolla, Gómez, va 
destacar que la voluntat és im-
pulsar una mobilitat neta, efi-
cient i sostenible. L’alcalde de 
l’Ampolla, Francesc Arasa, va 
agrair la instal·lació d’aquest 
punt de recàrrega per fer front 
al canvi climàtic. 

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Cinta Bonet
ASCÓ / MÓRA D’EBRE

TURISME

Carolina Baiges, regidora de Turisme d’Ascó. // C21.

La presentació del punt de recàrrega al port de la Ràpita. // PORTS DE LA GENERALITAT.

Ascó i la Ribera d’Ebre aposten pel turisme familiar
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 ECONOMIA

Oxigen per al sector pesquer
 El 90% dels projectes GALP Mar de l’Ebre, amb 

3,2 milions d’euros, ja es troben en fase d’execució
 Jordà anuncia un pla de xoc amb 3,3 milions 

per ajudar els sectors marítims a superar la crisi

El Grup d’Acció Local de Pes-
ca (GALP) Mar de l’Ebre va 
celebrar el 22 de juliol l’as-
semblea general ordinària a 
l’Ampolla. Durant la jornada 
es va fer un balanç de les di-
verses convocatòries realit-
zades per al sector aqüícola 
i pesquer. El gerent de l’ens, 
Joan Alginet, va destacar que 
el 90% dels projectes sub-
vencionats ja estan en fase 
d’execució, amb un pressu-
post de 3,2 milions d’euros 
procedents de fons europeus 
“al servei del territori i dels 
municipis pesquers” de la 
mar de l’Ebre. “Són uns pro-
jectes que s’estan implemen-
tant, que s’estan executant, i 
per tant està més que acredi-

tat que complim amb el rep-
te de tenir molts de diners 
al servei del territori, i que 
realment el territori en fes 
ús”, va assenyalar.
Alginet també va posar en 
valor la convocatòria dels 
ajuts en un moment de crisi 
econòmica i social provoca-
da per la covid-19. El gerent 
també ha fer una valoració 
molt positiva de la gran va-
rietat de projectes que s’han 
pogut resoldre favorable-
ment. “Ara és un moment 
molt complicat, i instru-
ments com el GALP tenen 
més sentit que mai, per fer 
l’acompanyament a aquelles 
persones que tenen iniciati-
ves”, va afegir-hi. La quarta 
convocatòria del GALP ha 
seleccionat un total de 24 
projectes, que han de finalit-
zar-se abans del 15 d’octubre.

Per la seua banda, la conse-
llera d’Agricultura, Ramade-
ria, Pesca i Alimentació, Te-
resa Jordà, va presentar des 
de a Ràpita el pla de xoc de 
3,3 milions per ajudar els 
sectors marítims a superar la 
crisi de la covid-19. Es tracta 
de cinc línies d’ajuts per l’ac-
tivitat marisquera, aqüicul-
tura, pesca, confraries i acti-
vitats recreatives, que segons 
Jordà, tot i les dificultats poc 
a poc es van reconduint.  Jor-
dà va assenyalar que són 
unes activitats econòmiques 
que han patit “pèrdues im-
portants” durant el confina-
ment, al voltant d’uns 9 mi-
lions d’euros. 

Sílvia Alarcón
L’AMPOLLA

Una imatge de l’assemblea general del GALP. // C21.

PESCA

La DO Terra Alta va engegar 
aquest 16 de juliol una nova 
campanya promocional. L’es-
pot reflexiona sobre la situació 
provocada els darrers mesos 
per la covid-19 i la necessitat 
de treballar junts per fer arri-
bar els vins de la comarca al 
consumidor. “L’objectiu de la 
campanya és continuar treba-
llant per estar presents a l’in-
conscient del consumidor de 

vi, en aquest cas català, perquè 
és el nostre consum de més 
proximitat. I no només man-
tenir-lo, sinó aconseguir una 
notorietat més alta”, va expli-
car el president de la DO Terra 
Alta, Joan Arrufí.
El projecte ha comptat amb la 
col·laboració del Consell Co-
marcal, ajuntaments, i la res-
tauració i turisme rural de la 
Terra Alta, amb l’objectiu de 
promocionar el conjunt de la 
comarca. El Pati de les Escoles 
Velles de Gandesa va ser l’es-
cenari de la preestrena del 

nou espot. L’alcalde del muni-
cipi, Carles Luz, va destacar la 
iniciativa en un moment com-
plicat per al sector. La cam-
panya, protagonitzada per 
l’actor català Ivan Massagué, 
molt vinculat a la comarca, 
s’ha emès a TV3, a les televi-
sions territorials, i també ha 
tingut presència a les xarxes 
socials. 

La DO Terra Ata promociona el vi i la comarca
Sílvia Alarcón
GANDESA

L’actor Ivan Massagué protagonitza l’anunci. // CEDIDA. 
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La Generalitat destinarà 
253.000 euros per a la conso-
lidació i conservació del Poble 
Vell de Corbera d’Ebre. Amb la 
signatura del conveni el passat 
dissabte, 18 de juliol, amb la 
presència de la consellera de 
Justícia, Ester Capella, s’ha se-
gellat la inversió i la integració 
del conjunt històric al Consor-
ci Memorial dels Espais de la 
Batalla de l’Ebre (Comebe).
“Avui fem un pas més per con-
servar la simbologia d’este 
emplaçament, el que ens volen 
dir cadascuna de les pedres 
que avui ens acompanyen, pe-
dres d’aquell poble que va ser. 
Volem reforçar l’espai com a 
lloc de visita, de record, i que 
siga un espai de memòria per 
recuperar i difondre la nos-
tra memòria democràtica que 
durant molts anys han volgut 
que fos oblidada”, ha expres-
sat Capella.
Pel que fa al projecte, està pre-
vist que s’inicie la seua licitació 
enguany i les obres comença-
rien l’any 2021. Els treballs 
consistiran en la realització 
d’obres per preservar les runes 
i evitar-ne la degradació a cau-
sa del vent, la pluja o les tem-
peratures. Així mateix, l’acord 
permetrà al públic comprar 
una única entrada integrada 
per a accedir als centres d’in-
terpretació del Consorci i tam-
bé al Poble Vell. De moment, el 
Consorci i l’Associació del Po-
ble Vell treballen en la fórmula 
legal per fer-ho possible. D’al-
tra banda, també se senyalit-
zarà l’entorn amb la imatge co-
muna dels Espais de la Batalla 
de l’Ebre de la Xarxa d’Espais 
de Memòria.

El Poble Vell és l’antic nucli 
urbà de Corbera d’Ebre que 
va ser derruït per les bombes 
durant la Batalla de l’Ebre. 
Després de la Guerra Civil, 
les famílies que hi vivien es 
van anar traslladant a la part 
baixa del municipi, a banda i 
banda de la carretera, fins a 
construir un nou nucli urbà. 
Per aquest motiu, el poble es 
va convertir en un conjunt de 
cases en runes presidit per 
l’església vella de Sant Pere, 
que va ser declarada com a 
Bé Cultural d’Interès Nacio-
nal l’any 1992. El poble és un 
monument a la pau i un lloc 
de visita per veure de prop els 
efectes d’una guerra. Segons 
dades de l’Associació del Po-
ble Vell, entitat encarregada 
de gestionar les visites i les 
activitats culturals, cada any 
reben 20.000 persones.  

NÚRIA MORERA és la guanyadora 
del XXXVII Premi de Narrativa Ribera 
d’Ebre. Una edició celebrada a l’aire lliu-
re i amb més distància entre el públic. 
L’autora va explicar que la novel·la és 
un viatge intern de la protagonista. Un 
dels trets destacats del llibre és que ve 
acompanyat d’una banda sonora a la 

qual es pot accedir a través de codis QR.
El Premi Narrativa Ribera d’Ebre el 
convoca anualment l’Ajuntament de 
Vinebre. La seua alcaldessa, Gemma 
Carim, remarca que l’objectiu és donar 
“oportunitats” a la cultura, una de les 
bases del desenvolupament econòmic 
del poble.  C.B.

‘El desordre dels cossos’

HISTÒRIA

Nou impuls al Poble Vell de Corbera 
d’Ebre amb l’entrada al Comebe

La consellera de Justícia, Ester Capella, en la visita al Poble Vell. // EMILIO ZARAGOZA.

C.B. / ACN
CORBERA D’EBRE

La periodista ampostina Teresa Ferré,
nova directora del Comebe

La periodista ampostina Teresa Ferré, ha es-
tat nomenada este mes de juliol com a nova 
directora del Consorci Memorial Batalla de 
l’Ebre (Comebe). El nomenament del Depar-
tament de Justícia arriba un mes després de 
l’acomiadament de David Tormo, l’anterior 
coordinador tècnic de l’ens que treballa per 
preservar els espais i difondre la memòria 
de l’episodi bèl·lic. El consell d’administra-
ció va decidir llavors reorganitzar-lo inter-
nament per dotar-lo de “més autonomia 
administrativa”. Ferré, que ocupa un càrrec 
de lliure designació, ha treballat en l’àmbit 
del periodisme cultural i ha estat professora 
de la UAB i la URV, dedicant bona part de la 
seua recerca a la fotografia i propaganda du-
rant la Guerra Civil i l’exili.

La nova directora del Comebe té el repte 
de rellançar el paper d’un ens que ha viscut 
permanentment qüestionat per l’enfoca-
ment que havia de donar a la promoció dels 
espais i la memòria d’un episodi altament 
traumàtic per al territori. A banda del Cen-
tre 115 Dies de Corbera d’Ebre, de l’ens creat 
el 2001 penja la gestió de quatre centres d’in-
terpretació i diversos llocs històrics, princi-
palment a la Terra Alta.
Llicenciada en periodisme per la UAB, espe-
cialista en Història de la Comunicació i auto-
ra d’una tesi doctoral sobre el fotògraf Agus-
tí Centelles, la nova directora del Comebe ha 
exercit la seua carrera principalment a Bar-
celona, on també va treballar en diversos ga-
binets de comunicació.  



Agost 2020 // 29cop d’ull

 CULTURA

Amposta excavarà al jaciment ibèric 
de l’Antic per conèixer els orígens

Este estiu es començarà a exca-
var al jaciment ibèric de l’Antic, 
a Amposta. L’Ajuntament i la 
URV han presentat un projecte 
d’intervencions arqueològiques 
que s’allargarà un mínim de tres 
anys i que ha de permetre obte-
nir noves dades sobre el poblat 
més antic d’Amposta, ubicat 
prop de la partida de l’Oriola. Va 
estar habitat entre el segle V i el 
II abans de Crist i permetrà ob-
tenir informació clau de la zona 
de l’antiga desembocadura de 
l’Ebre segons l’investigador del 
Grup de Recerca de Protohis-
tòria i Arqueologia, el doctor 
Samuel Sardà.
Durant el mes de juliol també 
s’ha descobert la morfologia 
medieval gràcies a les excava-

cions arqueològiques efectua-
des durant el passat mes de juny, 
en el marc del projecte de recu-
peració de la façana fluvial de la 
ciutat, que han deixat al desco-
bert noves estructures medie-
vals de “gran valor”, segons els 
experts. Concretament, ha apa-
regut el tancament parcial del 
fossat al cantó del riu amb una 
estructura que dóna continuï-
tat a la de l’arc gòtic restaurat 
fa tres anys, així com les res-
tes d’arrencament d’un arc de 
les mateixes característiques. 
També s’ha pogut alliberar un 
fossat que arriba arran d’aigua i 
podria haver estat l’embarcador 
particular del castellà.
Es tracta de la primera actuació 
del projecte que preveu la recu-
peració i recreixement de la mu-
ralla, així com la reconstrucció 
de l’edifici d’accés, parcialment 
conservat. 

ACN
AMPOSTA 

Zona del poblat ibèric de l’Antic. // CEDIDA.

ARQUEOLOGIA

La setena de les excavacions 
que s’ha realitzat al poblat iber 
del Coll del Moro de Gandesa 
ha permès datar la cisterna del 
jaciment. En el darrers anys 
s’han descobert muralles, el 
trull més antic de Catalunya da-
tat del segle III abans de Crist, 
enterraments infantils i ara 
també s’ha pogut datar la cister-
na i fixar el seu desús durant la 
Segona Guerra Púnica. Durant 

la intervenció s’ha dignificat el 
jaciment amb la neteja i conso-
lidació de les pistes.
La campanya d’este 2020, ha 
estat condicionada també per la 
pandèmia del coronavirus i les 
mesures de seguretat sanitària. 
Això, segons ha explicat el codi-
rector de les excavacions i pro-
fessor de la UB, Rafael Jornet, 
ha obligat a centrar els treballs 
a espais oberts i limitar el nom-
bre de participants a set perso-
nes. Després d’haver limitat el 
jaciment per la part occidental, 
localitzat la muralla i l’accés al 

poblat, l’objectiu que s’havien 
ficat els arqueòlegs era excavar 
l’àrea de les cisternes i determi-
nar-ne la profunditat i la crono-
logia de l’amortització.
De forma paral·lela, s’ha execu-
tat en este mateix conjunt una 
neteja i consolidació d’una de 
les tres necròpolis ibèriques del 
Coll del Moro. Finançada pel 
Departament de Cultura, les 
tasques s’han centrat a efectuar 
una “consolidació de mínims” 
per dignificar el jaciment, se-
gons l’arqueòleg de l’empresa 
Món Iber Rocs, Borja Gil. 

Noves troballes al poblat ibèric del coll del Moro
ACN
GANDESA

Excavacions al poblat ibèric del coll del Moro. // ACN.
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 CULTURA

Una parella amb la típica rosa del dia de Sant Jordi. // JOQUIM DOMINGO.

23 DE JULIOL

Mesures de seguretat a les parades de llibres. // J. D. Les mampares, protagonistes a la signatura dels autors. // J. DOMINGO.

Amb menys gent que altres anys, però mantenint la tradició, ara a l’estiu. // J. DOMINGO.

Un Sant Jordi d’Estiu a Tortosa

El fotoperiodista Joaquim 
Domingo ha captat estes 
imatges del Sant Jordi d’es-
tiu que l’Ajuntament ha or-

ganitzat amb la col·laboració 
de diverses llibreries, flo-
risteries, bars i restaurants 
del municipi. Una Festa del 
Llibre i de la Rosa que el 
mes d’abril passat va haver 
d’ajornar-se a causa de l’estat 
d’alarma, però que este 23 de 

juliol també s’ha vist altera-
da per l’adopció de les mesu-
res de seguretat per evitar la 
propagació del coronavirus.
Conta-contes amb mascareta 
a la plaça dels Dolors, molt a 
prop de la Biblioteca Mar-
cel·lí Domingo; llibreters i 

clients amb mascareta i gel 
de mans a les parades ins-
tal·lades al carrer; escriptors 
i escriptores preparats per a 
signar els seus llibres, i algu-
na parella passejant amb les 
roses a les mans, però com 
tothom amb la cara tapada 

per evitar qualsevol risc de 
contagi per la Covid-19.  

Gustau Moreno
TORTOSA
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Amb menys gent que altres anys, però mantenint la tradició, ara a l’estiu. // J. DOMINGO. Amb el Sant Jordi d’estiu, quedarà menys per a la pròxima edició a l’abril del 2021. // J.D.

Les floristeries també van treure les roses als carrers. // J. DOMINGO. Els més menuts també van gaudir de la jornada. // J. D.
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La Federació Catalana de Fut-
bol va aprovar els plans de 
competició de futbol i futbol 
sala per la temporada 2020-
2021. L’acord presenta com a 
principal novetat en el futbol 
amateur masculí la creació 
de dos grups de 20 equips a 
Primera Catalana, que a la ve-
gada estaran dividits en dos 
subgrups de deu equips. A la 
Segona Catalana, el grup de 
Tarragona es dividirà en dos 
subgrups, un d’ells format 
només per equips ebrencs. Tot 
això es fa per reduir el nom-
bre de jornades després de 
l’ampliació de la xifra d’equips 
participants.
Alhora, totes dues catego-
ries, amb inici previst pel cap 
de setmana del 3 i 4 d’octu-
bre, tindran dues fases di-
ferenciades de competició: 
una primera de lliga regular, 
amb subgrups distribuïts per 
proximitat geogràfica, i una 

segona per l’ascens o bé per 
la permanència, amb sistema 
cremallera, en funció de la 
classificació obtinguda en la 
primera fase. En tots els casos, 
els equips iniciaran la segona 
fase amb zero punts, sense 
acumular-se la puntuació ob-
tinguda en la primera fase.
Posteriorment a l’anunci del 
pla de competició, el Comi-
tè de Competició de l’FCF va 
fer públics els calendaris dels 
grups i subgrups de les cate-
gories de Primera i Segona 
Catalana amb tots els equips 
que en prendran part durant 
la propera temporada 2020-
2021. 
En la primera jornada de la 
primera volta de la Primera 
Catalana, l’Ascó rebrà al Gan-
desa i la Rapitenca jugarà a 
Viladecans; mentre que a la 
Segona Catalana, la primera 
jornada de la primera volta de-
pararà aquests encontres: Tor-
tosa-Perelló, Ampolla-Móra 
la Nova, Amposta-Camarles, 
Ulldecona-Remolins-Bítem i 
Aldeana-La Sénia.

 D’altra banda, a la Tercera 
Catalana, igual que a la Quar-
ta Catalana, hi haurà un grup 
ebrenc a cada categoria. 
Finalment, en futbol femení, 
amateur, les lligues passaran a 

estar conformades per divuit 
equips, amb un grup únic de 
Preferent i dos de 1ª Divisió. 
La 2ª Divisió tindrà grups de 
fins a setze equips, segons la 
proximitat geogràfica. 

Àngel Rangel, jugador rapi-
tenc del Queens Park Ran-
gers, va ser operat amb èxit 
del trencament del tendó 
d’Aquil·les que es va produir 
en el partit que el seu equip 
va disputar contra el Luton 
Town. Aquest tipus de lesions 
solen tenir una recuperació 
que oscil·la entra els sis i els 
nou mesos.

Quan es va produir la greu 
lesió, Rangel va assegurar a 
les seues xarxes socials que 
“és la muntanya més gran que 
he escalat en tota la meua ca-
rrera esportiva, però sóc una 
persona positiva i ho supera-
ré”. 
El defensa del Montsià va 
rebre molts missatges de re-
colzament que va agrair i va 
donar les gràcies a les seues 
xarxes socials pel tracte que 
li han dispensat en aquests 
moments complicats i durant 

tota la temporada des del  seu 
club: “Mil gràcies a tota la fa-
mília del QPR per un altre any 
increïble. Gràcies pel tracte 
que hem rebut la meua famí-
lia i jo. Els jugadors de l’equip 
són dels millors que m’he tro-
bat al llarg de la meua carre-
ra, i als aficionats no els puc 
agrair prou el recolzament. 
Fins aviat.”
El defensa rapitenc forma 
part del futbol d’elit des de fa 
molts anys i és un exemple 
per als més joves. 

El Club Tennis Benicarló va acollir 
un nou torneig del circuit Audi Pà-
del Series amb la participació de 
67 parelles i gran èxit de públic. A 
la primera categoria masculina, 
Diego Polo i Carlos Calduch van su-
perar a Carlos Monfort i Nacho Vi-
cente per 6-4 i 6-3, mentre que a la 

segona i única categoria femenina, 
les vencedores van ser Tamara Gar-
cia i Paula Bravo, que van guanyar 
a Marta Ros i Pilar Carbonell per 6-3 
i 7-6. Del 3 al 9 es celebrarà el tor-
neig de Bahia Mar i del 31 d’agost al 
6 de setembre, el del Pitch and Putt   
Sant Jordi.   V.M.

Polo i Calduch vencen a Benicarló

FUTBOL

La Federació Catalana de Futbol 
anuncia els nous plans de competició

Imatge dels components del CF Gandesa la passada temporada. // FACEBOOK CF GANDESA.

Vicky Maigí
TORTOSA

E
ESPORTS

Redacció
LA RÀPITA

Àngel Rangel, operat del tendó d’Aquil·les

El jugador rapitenc Àngel Rangel.  // FACEBOOK ÀNGEL RANGEL.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Jeremy Alcoba va demostrar 
que segueix estant en un gran 
moment de forma, i a la ter-
cera prova del Mundial de 
Moto 3 que es va disputar al 
Circuit de Xerès-Ángel Nieto 
(Gran Premi d’Andalusia) va 
firmar la setena plaça. Alcoba 
va creuar la línia d’arribada 
en quarta posició, però una 
sanció (Long Lap) el va fer 
retrocedir tres llocs a la ge-
neral de la cita. 

El jove comentava que “estic 
molt content, i encara que la 
cursa em va deixar un cert sa-
bor agredolç, vaig poder aca-
bar en una bona setena plaça. 
Gràcies a tot l’equip pel súper 
treball d’aquestes setmanes”.
Ara mateix, el pilot jesusenc 
del Team Kömmerling Gre-
sini (Honda) ocupa la dese-
na posició de la general del 
certamen amb un total de 19 
punts, després d’haver pun-
tuat en totes les curses dis-
putades fins ara.
A l’anterior prova, que es va 
celebrar al mateix escena-

ri i va suposar la represa del 
Mundial de Moto 3, cal re-
cordar que Alcoba havia es-
tat quinzè. En aquesta cita, 
el pilot de l’EMD de Jesús va 
mostrar un excel·lent ritme i 
inclús va arribar a lluitar amb 
el grup de davant pel podi, 
però finalment, alguns errors 
habituals en un debutant i 
una sanció que va rebre, el 
van relegar a una posició dis-
creta.
Alcoba prepararà ara la pro-
pera prova del calendari en la 
que espera poder seguir amb 
el seu bon rendiment.  

Berni Rubio, nou entrenador del 
sènior masculí del CB Cantaires

 A més de dirigir el primer equip, es farà càrrec 
del Júnior masculí i de l’Infantil B masculí

 El tècnic francès Romain Fromanger dirigirà el 
Cadet i el Mini Masculins i l’Infantil femení 

El CB Cantaires de Tortosa ha 
arribat a un acord amb el tèc-
nic Berni Rubio per entrenar 
l’equip Sènior masculí la tem-
porada 2020-2021. El reusenc, 
de 44 anys, a més de dirigir el 
primer equip del club, que ha 
ascendit a Tercera Catalana, 
també es farà càrrec del Jú-
nior masculí i de l’Infantil B 
masculí. 
Berni Rubio, que la temporada 
2019-2020 ha entrenat al Sese 
de Barcelona, compta amb 
una gran trajectòria en el bàs-
quet femení, on ha aconseguit 
ascensos a Primera Catalana 
Femenina, Copa Catalunya 
femenina i Lliga femenina 2. 
S’ha proclamat dues vegades 
campió de Copa Catalunya 
femenina i ha estat campió de 
Catalunya júnior i preinfantil 
femení. 
D’altra banda, també s’ha in-
corporat a l’equip d’entre-
nadors el tècnic francès Ro-
main Fromanger, que dirigirà 
el Cadet i el Mini masculins 
i l’Infantil femení. Froman-
ger (nascut a la regió de Sei-
ne-et-Marne, a França) té 40 
anys i en fa 10 que és entre-

nador. També té llarga expe-
riència en bàsquet femení. A 
França ha entrenat al Poitiers 
U-15 i al Club de la regió de Co-
lomiers (Toulouse) NF1 U-17. 
També ha dirigit la CODM 
Meknes de 1a Divisió femeni-
na del Marroc i va ser director 
tècnic del Club finalista de la 
Copa del tron. Com a tècnic ha 
participat a més a la Copa àrab 
de Campions de clubs. La seva 
darrera experiència ha estat 
de nou a França , on ha entre-
nat al Club d’Annonay NM2 de 
l’U18F regional i U15M Regio-
nal. 
Amb la incorporació de Berni 
Rubio i Romain Fromanger es 
completa l’staff del CB Cantai-
res Tortosa de cara la propera 
temporada, sota la direcció 
tècnica de Javi Hernández. La 
plantilla d’entrenadors tam-
bé estarà integrada per Car-
los Ortiz, que s’ha integrat al 
club aquesta pre-temporada i 
que dirigirà el Júnior Femení 
i l’Infantil Masculí; Javi Her-
nández, que entrenarà el Ca-
det femení i el Mini femení; 
Martí Carot, que es farà càrrec 
del Premini i Eva Sebastià, que 
dirigirà l’Escoleta i a més, serà 
segona entrenadora del Cadet 
femení. A més, també formen 
part de l’equip tècnic Laura 

Carbó, Paula Muiño i Camila 
Salazar, com a segones entre-
nadores de l’Infantil femení, 
l’Infantil B masculí i el Mini 

femení, respectivament.
Tots els equips de l’entitat de 
la capital del Baix Ebre espe-
ren realitar una bona tempo-

rada en la que tornaran a tenir 
el suport dels seus incondicio-
nals en els encontres que dis-
puten. 

V.M.
TORTOSA

El CB Cantaires ha completat un staff tècnic de luxe. // CB CANTAIRES TORTOSA.

El pilot jesusenc Jeremy Alcoba. //  FACEBOOK JEREMY ALCOBA.

Jeremy Alcoba, setè en la tercera prova del 
Mundial de Motociclisme de Moto 3
Redacció
EMD JESÚS
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L’Ironcat de l’Ampolla se suspèn 
 La prova, que s’havia de celebrar el 16 de maig 

i  es va ajornar fins al 3 d’octubre, no es realitzarà
 L’organització ha previst que l’any que ve la cita 

es celebri el 22 de maig, si la situació ho permet

La setzena edició de l’Ironcat 
de l’Ampolla, que en un prin-
cipi s’havia de celebrar el 16 
de maig, i que va ser ajornada 
fins al 3 d’octubre a causa de 
la pandèmia de la Covid-19, va 
quedar definitivament suspe-
sa. 
L’organització va prendre 
aquesta difícil decisió per la 
incertesa que encara actual-
ment condiciona el dia a dia de 
la societat i, conseqüentment, 
la realització d’esdeveniments 
esportius. 
Fins al darrer moment, es va 
intentar mantenir viva la set-
zena edició, esperant que amb 
la disminució de la incidència 
del virus i l’adaptació organit-
zativa a les noves condicions 

es pogués dur a terme un Iron-
cat diferent. 
Les condicions, a finals del 
mes de juliol, lluny de millo-
rar, havien empitjorat. Aquest 
fet, a part del primordial prin-
cipi de prudència sanitària, va 
impossibilitar la preparació i 
organització amb la calma i la 
certesa necessàries perquè un 
esdeveniment esportiu de la 
magnitud de l’Ironcat pugui 
tenir els resultats esperats. 
L’organització de l’Ironcat  
de l’Ampolla explicava en un 
comunicat que “la veritat és 
que aquest any tot ha jugat en 
contra. Demanem disculpes a 
tots aquells que heu dipositat 
la vostra confiança en nosal-
tres després del canvi de data, 
de traçat i ara amb la suspen-
sió definitiva de la competi-
ció. Com no podria ser d’altra 
manera, es tornarà el cost de 

la inscripció a tots els partici-
pants”. 
Els membres de l’organització 
ja es troben treballant en l’edi-
ció de 2021, que se celebrarà el 
22 de maig de l’any que ve pels 
circuits tradicionals. Els orga-
nitzadors seguien comentant 
que “tenim la intenció de fer 
un Ironcat de llarga distància, 
però a causa de la incertesa 
imperant, i del fet que ens 
haurem d’adaptar als nous 
protocols, més endavant con-
cretarem quin tipus de prova 
farem. “Sense cap dubte, serà 
una edició diferent. Adaptada 
a les noves mesures de preven-
ció i amb un aforament limi-
tat”. Tots confien en recuperar 
l’esperit d’una prova que és un 
clàssic del calendari i que 
sempre reuneix a esportistes 
d’alt nivell, a més d’un bon 
nombre d’aficionats. 

Redacció
AMPOLLA

Imatge de l’Ironcat de l’Ampolla. // IRONCAT AMPOLLA.

TRIATLÓ

ESPORTS  

La Federació Internacional de 
Rem (FISA) ha escollit la com-
ponent del Club Nàutic Am-
posta Aina Cid com a remera 
del mes de juliol, reconeixent, 
un cop més, la seua gran quali-
tat. Cid té un palmarès espec-
tacular en el que destaca espe-
cialment el diploma olímpic 
aconseguit als Jocs Olímpics 
de Río de Janeiro 2016. Aina 
valorava aquesta nova distin-

ció explicant que “és un orgull 
haver estat la remera escollida 
aquest mes”. 
L’ampostina ha estat concen-
trada dos setmanes a Ampos-
ta per seguir preparant la cita 
olímpica de Tòquio 2021, on 
competirà amb Virginia Díaz 
amb la intenció de poder llui-
tar pels llocs que donen dret 
a medalla. Per davant, però, 
queda un any dur de treball i 
sessions preparatòries que els 
permeti arribar en un estat de 
forma òptim. La remera de la 
capital del Montsià i la seua 

companya milloraran alguns 
aspectes durant aquest any, 
per tal de pujar les opcions 
d’ocupar una de les tres pri-
meres posicions de la classifi-
cació general. 
Per ara, Aina Cid i Yassine Ou-
hdadi, atleta paralímpic, són 
els únics esportistes de les Te-
rres de l’Ebre que tenen ja el 
bitllet assegurat per a la cita 
olímpica, però no es descarta 
que en els propers mesos 
aquesta xifra pugui augmentar 
i algú més assoleixi aquest am-
biciós objectiu. 

Redacció
AMPOSTA

La remera ampostina Aina Cid. // FACEBOOK AINA CID.

Aina Cid escollida remera de juliol per la FISA
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El ciclista ampostí Jo-
sep Betalú, de l’equip Ar-
po-BMC-Speedsix, va fer 
les tres etapes del ‘Cerro de 
la Muerte Challenge’ en un 
mateix dia, cobrint els prop 
de 170 kilòmetres amb 7500 
metres d’ascens acumulat en 
menys de 14 hores. Sense dub-
te, una nova fita per apuntar al 
seu palmarès espectacular en 
diferents proves especialment 
en la mítica Titan Desert, on 
els últims anys ha aconseguit 
quatre victories brillants de 
manera consecutiva.
Al finalitzar el repte, ‘Beta’ ex-
plicava que “ha estat difícil. La 
climatologia a la primera part 
de la prova m’ha acompanyat, 
però a la segona m’ha agafat 
un diluvi i tot s’ha complicat 
molt. Per sort, hem pogut tirar 

endavant i assolir aquest se-
gon repte marcat”. 
I es que recordem que el pri-
mer objectiu complit de Beta-
lú va ser el de poder fer la Ruta 
dels Conqueridors de Costa 
Rica non stop. La conegu-
da prova es divideix en cada 
edició amb tres etapes, i l’ob-
jectiu de l’ampostí era fer-la 
sense parar, completant 300 
kilòmetres amb 9000 metres 
de desnivell acumulat. Betalú 
va fer la festa amb 17 hores i 
34 minuts i superant condi-
cions meteorològiques ad-
verses. El corredor del Mont-
sià va veure com plovia des 
del primer moment, però va 
saber regular les seues forces 
per assolir aquesta gesta.
Ara, el de la capital del Mont-
sià ja ha començat a pensar 
en la propera aventura que 
també farà a un país on és un 
autèntic ídol i té molts segui-
dors: Costa Rica. 

Llorenç Sales es recupera a bon ritme
 L’atleta de La Galera va ser operat al maig a 

Madrid d’un problema al tendó d’Aquil·les

 L’ampostí va firmar una nova gesta cobrint 170 
km amb 7500 metres d’ascens acumulat

 Fa unes setmanes, el del Montsià va començar
a fer cursa dins del procés de recuperació

 El ciclista del Montsià afronta reptes, mentre 
espera que torni la competició a Costa Rica

Llorenç Sales, component de 
la Unió Atlètica Montsià, va 
ser operat el passat mes de 
maig a la Clínica CEMTRO 
de Madrid. A principis del 
mes d’octubre, a l’atleta de la 
Galera li van diagnosticar un 
síndrome de Haglung (espoló 
calcani), que li provocava do-
lor a la zona incersional del 
tendó d’aquil·les. El dolor no 
era limitant, però sí molt mo-
lest. 
L’atleta de la Galera, que té 
com a gran objectiu guanyar 
el passaport per disputar els 
Jocs de Tòquio 2021, es recu-
pera satisfactòriament de la 
intervenció i ja va començar 
a fer cursa fa algunes setma-
nes. La notícia va ser rebuda 

amb  gran alegria per l’atleta 
del Montsià, ja que va avançar 
els terminis de recuperació 
que estaven previstos des d’un 
principi.
Si tot va com espera, l’atleta 
del Montsià podria fer aquest 
2020 alguna competició espo-
rádica en ruta, però els seus 
grans reptes no arribarien fins 
al 2021.
L’ajornament de la cita olímpi-
ca un any ha beneficiat a Sales, 
que una vegada operat, podrà 
recuperar-se i agafar l’estat de 
forma òptim per aconseguir el 
seu gran somni, que no és altre 
que poder prendre part en els 
Jocs de Tòquio de l’any vinent 
en la distància de 1500 metres. 
El galerenc té darrera tota una 
trajectòria amb èxits a dife-
rents nivells i, sense dubte, as-
solir aquest repte seria la cire-
reta del pastís. 

V.M.
LA GALERA

El corredor de La Galera Llorenç Sales, en una imatge d’arxiu. //  FACEBOOK LLORENÇ SALES.

L’ampostí Josep Betalú ha aconseguit una nova gesta. //  FACEBOOK JOSEP BETALÚ.

Betalú cobreix les tres etapes del ‘Cerro de 
la Muerte Challenge’ en menys de 14 hores

Redacció
AMPOSTA
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Avui us porto una 
recepta extreta de 
la 21a edició d’un 
dels llibres clàssics 
de cuina catalana: 
La teca. La veritable 
cuina casolana 
de Catalunya, 
d’Ignasi Domènech 
i Puigcercós (1874-
1956) publicat l’any 
1924.  
Els ous al plat 
m’agraden molt i 
l’acompanyament 
d’aquests... també! 
La botifarra blanca 
em xifla. Per tant, 
tinc una combinació 
perfecta. A veure què 
en penseu vosaltres!”

Ous a la catalaneta

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Musclos a
l’estil del
Delta

Ingredients

· 2 kg de musclos
· 3 grans d’all
· 3 filets d’anxoves
· 1 got de vi blanc sec
· 2 cullerades de vinagre
· Oli d’oliva
· Pebre negre en pols
· Sal
· Salses
· Julivert

Elaboració

Renteu bé els musclos i 
deixeu-los escórrer en un bol. 
En una cassola de terra, feu 
un bon sofregit amb els alls i 
el julivert. A part, mescleu les 
anxoves, prèviament xafades, 
el vi blanc, el vinagre, el pebre 
negre i les salses, afegiu-ho 
al sofregit, per fer una salsa. 
Remeneu-ho una mica per 
mesclar els sabors. Reserveu-
ho. Poseu a coure els musclos 
i tapeu l’olla uns minuts. 
Quan comencen a obrir-se, 
retireu-los del foc. Fiqueu-los 
en una plàtera i regueu-los 
amb la salsa. Se serveixen 
en cassoletes de terra, molt 
típiques a la nostra terra.

INGREDIENTS

• 1 ou per persona
• Tomàquet fregit casolà
• Formatge ratllat 

 
• Dues rodanxes de botifarra 
    blanca per persona
• Oli d’oliva VE

• Sal 
• Un polsim de pebre mòlt 
   (opcional) 

ELABORACIÓ

1. Preparem una safata petita 
o recipient especial per fer ous 
al plat i aboquem un rajolí d’oli 
d’oliva.
2. Posem dues o tres cullerades 

de tomàquet fregit a la base de la 
safata.
3. Col·loquem l’ou al centre de 
la safata (amb compte que no es 
trenqui el rovell).
4. Tallem les rodanxes de 
botifarra blanca a trossets i els 

col·loquem al voltant de l’ou. 
5. Ho empolvorem amb una mica 
de formatge ratllat i ho enfornem 
fins que veiem que l’ou està cuit.
Abans de servir el podem 
empolvorar amb una mica de 
pebre mòlt (opcional).

LA CUINA DE L'OLGA
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Presenten la cadira Embody Gaming Chair

L’empresa nord americana Herman Miller, molt re-
coneguda pel seu extens catàleg de productes d’ofi-
cina exclusius i d’alta gamma, anuncia un pacte de 
col·laboració amb la suïssa Logitech, uns autèntics 
especialistes en el disseny i fabricació d’accessoris 
informàtics. Fruit d’aquesta aliança, ens presenten 
la primera cadira gaming del seu catàleg, l’Embody 
Gaming Chair, nom comercial amb el que apareix al 
mercat final.
El disseny d’aquesta “súper cadira” està basat en un 
altre ja existent de l’ampli catàleg de la mateixa Her-
man Miller, la coneguda Embody Chair. Afegint el 
cognom Gaming, i amb idees aportades pels tècnics 
especialistes de Logitech, ara s’incorporen diversos 
detalls, específicament pensats per a que els usuaris 
gaming més exigents puguin gaudir de la màxima co-
moditat durant les llargues sessions de connexió al 
món digital.
Tot i que a primera vista, des del frontal, no sembla 
molt més que una cadira giratòria amb rodes conven-
cional i amb uns acabats amb el color negre com a pre-
dominant. Si ens fixem en detalls de la part de darre-
ra notarem pinzellades de color blau cian, que també 

acompanyaran a la botonera o quadre de comanda-
ment que regula diferents ajustos de la cadira.
Destacable és també el perfil del suport columnar, que 
permet adaptar les posicions a la perfecció, quasi de 
forma mil·limètrica, segons les característiques de la 
nostra columna vertebral. Remarquem que el seient 
en sí, juntament amb el suport de l’esquena, compta  
amb un sistema de distribució de pressió que exerceix 
sobre quasi tot cos, alleujant les lesions musculars oca-
sionades pels llargs períodes d’ús. Els materials em-
prats són d’última tecnologia, pensats amb la finalitat 
de temperar la durabilitat i la ventilació i refrescant, 
per tant, la zona d’impacte de l’esquena.
Altres característiques exclusives les trobem en els di-
ferents ajustos que permetran adaptar la cadira a l’es-
tructura de l’usuari, quasi com un guant. Per exemple, 
la possibilitat de modificar tant l’altura com l’amplada 
dels suports dels braços, la profunditat del seient o l’al-
tura del suport de l’esquena, tot amb un nivell d’ajust, 
com ja hem esmentat, pràcticament mil·limètric. 
Herman Miller ja ha penjat aquesta nova cadira a la 
seva web, i està disponible per un “no menys” espec-
tacular preu de venda de 1.276€. Sense dubte, és un 

factor a tenir en compte, i cadascú haurà de valorar 
quin cost està disposat a invertir per tal de millorar la 
salut del seu físic. Logitech i Herman Miller han posat 
tot el seu coneixement per fabricar una cadira impe-
cable a tots els nivells, i tan confiats estan que disposa 
de 12 anys de garantia, el qual reflecteix, sense dubte, 
el veritable valor de l’Embody Chair.

per Jaume Querol

Les Terres de l’Ebre són ja la 
primera de les àrees 5G de 
Catalunya on es testa la nova 
tecnologia en l’àmbit rural. La 
infraestructura de xarxa 5G 
dona cobertura a Móra la Nova 
i Móra d’Ebre. L’estació base, 
que és una infraestructura neu-
tra, s’ha situat al polígon del 
Molló i inicialment té freqüèn-
cia cedida per Orange. Les àrees 
5G seran espais territorials on 
es promourà la tecnologia 5G 
amb activitats de formació i 
disseminació, tallers, proves 
de concepte i laboratoris. Un 
dels objectius de la iniciativa és 
contribuir a reduir “l’escletxa 
digital”, fomentar la innovació i 
dinamització econòmica, i con-

vertir la tecnologia en un “antí-
dot” al despoblament.
El conseller de Polítiques Digi-
tals i Administració Pública, Jordi 
Puigneró, ha presentat aquest di-
jous, a Móra la Nova, la primera 
àrea 5G de Catalunya en l’àmbit 
rural, impulsada pel Departament, 
amb el suport de Mobile World 
Capital Barcelona i la Fundació 
i2CAT i el lideratge local del Con-
sell Comarcal de la Ribera d’Ebre. 
L’alcalde de Móra la Nova, Fran-
cesc Xavier Moliné, ha comparat 
aquest moment per al municipi, 
amb l’arribada del tren a finals 
del segle XIX. “Tenim moltes 
il·lusions i esperances dipositades 
en aquest projecte perquè volem 
deixar de ser una comarca poc va-
lorada i perifèrica i convertir-nos 
en un pol tecnològic per les Terres 
de l’Ebre”.
D’esta manera, es testarà “en en-

torns rurals reals” el desplegament 
del 5G, i es podran crear productes 
i serveis digitals de valor afegit, per 
estendre’ls per les Terres de l’Ebre 
primer, i en altres zones rurals de 
Catalunya. “El 5G el que farà és 
connectar-ho tot i la indústria de 
serveis que ve darrere és tan im-
pressionant que ningú és capaç 
de calcular les seues dimensions”, 
ha destacat el conseller Puigneró. 
“Posem les bases perquè, per fi, 
aquest territori, siga un territo-
ri intel·ligent: el concepte de les 
‘smart city’ aplicat en l’àmbit ru-
ral. I sobretot dotem el territori de 
l’exercici del dret a innovar des del 
territori i pel territori”, ha remarcat 
el conseller. 

El 5G rural s’estrena a la Ribera d’Ebre
ACN
MÓRA LA NOVA

Presentació de la xarxa 5G a Móra la Nova. // ACN.

LA GENERALITAT invertirà 1,3 
milions d’euros en el desplegament 
de la fibra òptica al tram entre Tor-
tosa i Gandesa. Els treballs formen 
part del projecte que permetrà con-
nectar enguany les 13 capitals de 
comarca que falten. Es preveu que 
a final d’agost s’hagen estès els 37 
quilòmetres nous de fibra òptica 

que connectaran cinc municipis en-
tre el Baix Ebre i la Terra Alta.
La segona fase del projecte serà el 
desplegament a la resta de muni-
cipis de la comarca, que es preveu 
s’execute en els pròxims tres anys. 
Tota una reivindicació dels munici-
pis per poder millorar la connectivi-
tat dels seus ciutadans.  S.A.

La Terra Alta tindrà fibra òptica a finals d’estiu

INTERNET
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Mira el
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 DIVERS

La Diputació de Tarragona aposta
per la deslocalització i la digitalització 

El pla de mandat 2020/2023 
de la Diputació de Tarragona 
aposta per la deslocalització 
i la digitalització. La institu-
ció valora molt positivament 
iniciatives sorgides arran la 
pandèmia, com el teletreball, 
la tramitació electrònica o les 
compres centralitzades de ma-
terial sanitari, fins al punt que 
s’han convertit en un dels pi-
lars del seu pla estratègic. “In-
novador i amb segell propi”, ha 
destacat la presidenta Noemí 
Llauradó. El full de ruta de la 
Diputació pels pròxims quatre 
anys, que s’alinea amb l’Agenda 
2030, s’ha elaborat de forma 
participativa amb tots els ajun-
taments de Camp i Ebre. Plan-
teja quatre reptes estratègics i 
el següent pas serà definir-ne 
les accions concretes. Este mes 
de juliol, el pla s’ha portat a de-
bat en el ple de la institució.
El pla, estructurat en reptes 

i línies estratègiques, fixa les 
directrius pels pròxims anys. 
El primer repte defensa el bé 
comú de tots els municipis de 
la demarcació. S’hi engloben 
polítiques de creació d’infraes-
tructures viàries, d’energia i de 
comunicacions. Molts alcaldes 
reclamen disposar de fibra òp-
tica, una de les necessitats que 
ha aflorat especialment durant 
la pandèmia. “Evitar el des-
poblament de municipis pe-
tits i de l’interior és una de les 
prioritats de la institució”, diu 
Llauradó.
El confinament de la Covid-19 
ha precipitat tot un seguit de 
mesures de les quals la Dipu-
tació no se’n vol desprendre, 
sinó al contrari, potenciar-les. 
De fet, el segon repte del pla de 
mandat pivota al voltant de la 
transformació digital. La insti-
tució vol impulsar un pla estra-
tègic d’administració electrò-
nica -és a dir, que la traçabilitat 
dels expedients siga digital, 
tant de tràmits de la institució 
com dels ens locals- i un pla 

estratègic de govern obert -un 
portal que funcione com un 
observatori de dades.
En la mateixa línia, el tercer 
repte vol convertir la institució 
en una organització deslocalit-
zada i digital que esdevinga un 
“referent” al territori. Es defi-
niran nous espais de treball 

que faciliten el treball trans-
versal, deslocalitzat i digital. 
Finalment, el quart repte apos-
ta per nous serveis, com ara 
una central de compres, una 
experiència que també s’ha 
provat, amb èxit, durant la 
pandèmia. “La pandèmia ens 
ha servit com un banc de pro-

ves d’aquest pla que ja ha co-
mençat a caminar”, ha conclòs 
Llauradó.  

Noemí Llauradó presenta el pla de mandat 2020/2023 de la Diputació de Tarragona. // ACN.
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DILLUNS

06.30 Recull de notícies

08.00 Anem de festa

10.30 Què fem?

11.00 Casal d’estiu

11.30 Estiu 2020

12.00 Anem de festa

13.00 Audi Padel Series

13.30 Què fem?

14.00 Anem de festa

14.30 Al dia Ebre

15.00 Anem de festa

16.00 Què fem?

16.30 L’informatiu

17.00 Anem de festa

18.00 Casal d’estiu

18.30 Estiu 2020

19.00 NEX Estiu

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Què fem?

21.30 L’informatiu

22.00 Sonats del sud

22.30 Què fem?

23.00 Anem de festa

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Anem de festa

07.30 L’informatiu 

08.00 Anem de festa

09.00 L’informatiu 

09.30 Reemissions 

10.00 L’informatiu 

10.30 Què fem? 

11.00 Casal d’estiu 

11.30 Estiu 2020

12.00 Anem de festa

13.00 L’informatiu

13.30 Què fem?

14.00 Anem de festa

14.30 Al dia Ebre 

15.00 Anem de festa 

16.00 Què fem? 

16.30 L’informatiu 

17.00 Anem de festa

18.00 Casal d’estiu

18.30 Estiu 2020

19.00 NEX Estiu

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Què fem?

21.30 L’informatiu

22.00 Anem de festa

22.30 Què fem?

23.00 Anem de festa

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Anem de festa

07.30 L’informatiu 

08.00 Anem de festa

10.00 L’informatiu 

10.30 Què fem? 

11.00 Casal d’estiu 

11.30 Estiu 2020

12.00 Anem de festa

13.00 L’informatiu

13.30 Què fem?

14.00 Anem de festa

14.30 Al dia Ebre 

15.00 Caminant

15.30 Teló de fons 

16.00 Què fem? 

16.30 L’informatiu 

17.00 Anem de festa

18.00 Casal d’estiu

18.30 Estiu 2020

19.00 NEX Estiu

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Audi Padel Series

21.30 L’informatiu

22.00 Anem de festa

22.30 Què fem?

23.00 Audi Padel Series

23.30 Anem de festa

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Anem de festa

07.30 L’informatiu 

08.00 Anem de festa

10.00 L’informatiu 

10.30 Què fem? 

11.00 Casal d’estiu 

11.30 Estiu 2020

12.00 Anem de festa

13.00 L’informatiu

13.30 Què fem?

14.00 Anem de festa

14.30 Al dia Ebre 

15.00 Anem de festa

15.30 Audi Padel Series 

16.00 Què fem? 

16.30 L’informatiu 

17.00 Anem de festa

18.00 Casal d’estiu

18.30 Estiu 2020

19.00 NEX Estiu

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Què fem?

21.30 L’informatiu

22.00 Caminant

22.30 Què fem?

23.00 Sonats del sud

23.30 Anem de festa

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Anem de festa

07.30 L’informatiu 

08.00 Anem de festa

10.00 L’informatiu 

10.30 Què fem? 

11.00 Casal d’estiu 

11.30 Estiu 2020

12.00 Anem de festa

13.00 L’informatiu

13.30 Què fem?

14.00 Anem de festa

14.30 Al dia Ebre 

15.00 Anem de festa 

16.00 Què fem? 

16.30 L’informatiu 

17.00 Anem de festa

18.00 Casal d’estiu

18.30 Estiu 2020

19.00 NEX Estiu

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Què fem?

21.30 L’informatiu

22.00 Teló de fons

22.30 Què fem?

23.00 Anem de festa

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Què fem?

07.30 L’informatiu 

08.00 Anem de festa

10.00 L’informatiu 

10.30 Què fem? 

11.00 Caminant 

11.30 Teló de fons

12.00 Anem de festa

13.00 Recull de notícies

14.30 Anem de festa 

15.00 Caminant

15.30 Teló de fons 

16.00 Què fem? 

16.30 Anem de festa 

18.00 Horari d’estiu

20.00 Audi Padel Series

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Recull de notícies

22.30 Sonats del sud

23.00 Què fem?

23.30 Audi Padel Series

00.00 Recull de notícies

DIUMENGE

06.30 Recull de notícies 

08.00 Anem de festa

10.00 Audi Padel Series 

10.30 Què fem? 

11.00 Teló de fons 

11.30 Caminant

12.00 Anem de festa

13.00 Recull de notícies

14.30 Anem de festa 

15.00 Caminant

15.30 Teló de fons 

16.00 Què fem? 

16.30 Anem de festa 

18.00 Horari d’estiu

20.00 Dona Pas

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Recull de notícies

22.30 Anem de festa

23.00 Què fem?

23.30 Anem de festa

00.00 Recull de notícies

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com
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LOS GAMBUSINS

EN          ULLADA1

Tortosa:
Av. Remolins, 24
43500
977 58 80 32
info@uncopdull.com

 El Tribunal 
Constitucional i el Tribunal 
Suprem mantenen Carme 
Forcadell a la presó  p6 

 Movem Tortosa reclama 
una atuació ràpida i un 
pla de millora dels camins,  
encara malmesos pels 
aiguats  p15

 La Fundació Hàbitat3 
lliura les claus dels primers 
21 pisos a Amposta, 
adaptats a les necessitats 
socials de cada cas  p16

 L’Ajuntament de 
Gandesa aprova una 
declaració institucional 
contra els parcs eòlics p17

 Salut anuncia que 
invertirà 3,3 milions per 
ampliar les urgències del 
Verge de la Cinta  p18

 El passeig de l’Arenal de 
l’Ampolla retrocedeix dos 
metres per reparar els 
danys del Glòria  p19

 Les Terres de l’Ebre es 
preparen per afrontar amb 
garanties sanitàries la 
verema i la propera 
campanya dels cítrics p25

 El 5G rural s’estrena a la 
Ribera d’Ebre, amb una 
xarxa que dóna cobertura 
a Móra la Nova i Móra 
d’Ebre  p38
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